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V soboto, 28. novembra, je imel delavski svet železarne" 
6. redno sejo, obenem pa še svečano, ker je bila seja ne
posredno pred praznikom dneva republike. Osnovno vpra
šanje te seje je bilo devetmesečno poročilo o poslovanju 
železarne. ' 

Devetmesečno poročilo so 
pred sejo delavskega svete 
železarne obravnavali v de
lovnih enotah, na upravnem 
odboru in na komisiji za go
spodarstvo. Vsi organi, k i so 
o poročilu razpravljali, so 
ugotovili, da so rezultati za
dovoljivi in da bomo do kon
ca leta s prizadevanjem vseh 
dosegli še boljše. Po predlo
gih teh organov in razpravi 
na seji delavskega sveta že
lezarne je le-ta sprejel v zve
zi z devetmesečnim poročilom 
naslednje sklepe: 

— Osnovna sredstva, k i so 
v gradnji, naj se ne kolavdi-
rajo, ker bi stroški, nastali za
radi amortizacije in obresti 
ha poslovna sredstva, preveč 
bremenili obrate oziroma 
UOS še prej, preden bi ta 
osnovna sredstva proizvajala. 
Poleg tega pa bi še izgubili 
pravico do poizkusnega obra
tovanja. 

— Dolgovi naših kupcev, k i 
znašajo 6.135,326.000 din, naj 
se dovedejo na začetno sta
nje. Delavski svet se strinja 
s predlogom uprave, kako naj 
bi to uredili. 

— Delavski svet je zadolžil 
.upravo, da analizira vzroke 
izostankov v letu 1963 z na
menom, da v prihodnjem le
tu na podlagi te analize pod-
vzamemo ustrezne ukrepe. 
- — Potrebno je zaostriti iz
dajanje vstopnih dovolilnic 
našim kupcem, tako da bodo 
vse, kar je v zvezi z naročili 
in dobavo, urejevali s komer
cialnim sektorjem, ne pa s 
posameznimi obratovodstvi. 

— Delavski %vet je zadol
žil upravo, da naj gospodar
ski načrt za leto 1965 vsebuje 
vse obstoječe zmogljivosti in 
spremembe v letnem procesu, 
tako da ne bo med letom ne-
planske proizvodnje. 

— Upravo osnovnih sred
stev je DS zadolžil, naj ob 
koncu leta pripravi pregled, 
vseh objektov, k i so v grad
nji, kdaj morajo začeti-obra
tovati in kdaj bomo začeli 
odplačevati anuitete. 

— Reorganizacijo vzdrževa
nja je treba, skladno s sta
tutom, čimprej rzvjssti. 

— Poostriti je treba proiz
vodno in delovno disciplino 
vodstvenega kadra. 

Poleg osnovnega vpraša
nja, t a je devetaesečnega po
ročila, je delavski svet raz
pravljal še o nekaterih vpra

šanjih in v zvezi s tem odo
bril : 

— prodajo dveh žebljarskih 
strojev in dveh bobnov tovar
ni igel v Kobaridu, 

— bonifikacijo inozemske
mu kupcu za reklamirano po
cinkano pločevino, 

— delovni enoti elektropeč 
spremembo cenika za neka
tera kvalitetna jekla, k i v 
celoti dajo povečane osebne 
dohodke za približno 10 %, 

— delovnim enotam ener
getske grupe povečanje ceni
ka za 7 odstotkov, 

— samotami povečanje ce
nika za plavžarsko maso, 

— delovni enoti profilnih 
valjam znesek 6,109.300 din 
kot nadomestilo za nedoseže
ne osebne dohodke v febru
arju in marcu zaradi pomanj
kanja vode s tem, da iz tega 
zneska povrnejo posojilo v 
višini 3,378.000 dinarjev,-

— delovni enoti profilnih 
valjam povečanje cenika za 
ozkotračno železo, k i je bilo 
enkratno naročilo tovarne ko
les »Rog«. 

— delavski svet železarne 
je sprejel častno predsedstvo 
nad 15. evropskim prven
stvom v kegljanju na ledu, 
ki bo ob koncu januarja na 
Jesenicah. 

K a k o s m o v o l i l i n a n a d o m e s t n i h v o l i t v a h 
Ker so se štirje odborniki zbora delovnih skupnosti 

naše skupščine preselili oziroma so menjali delovno mesto, 
je skupščina v njihovih volilnih enotah razpisala nadomest-
ne volitve, ki so bile 4. decembra letos. 

Volitve so bile izvedene: 
v drugi volilni enoti, k i ob

sega obrate -talilnic v žele
zarni; dosedaj je bil odbor
nik inž. Vinko Gaber, za no
vega odbornika pa je bil iz
voljen Stane Torkar; 

v 20. volilni enoti — Sekci
ja za vzdrževanje prog Je
senice in Kranjska gora, kjer 
je bil dosedaj odbornik inž. 
Franc Brdnik, za novega od
bornika pa je b i l izvoljen 
Alojz Kilar; 

v 31. volilni enoti — Bol
nica Jesenice, je bil dosedaj 
odbornik dr. Marijan Panj-
tar, za • novega odbornika ' pa 
je bila izvoljena Premrl 
Marija i n 

v 33. volilni enoti, katero 
sestavljajo zaposleni v K l i 

matskem zdravilišču »Fr. 
Rozman« Martuljk, Klimat
sko zdravilišče »S. Marin-
kovič« in Naravno zdravilišče 
»Triglav« iz Mojstrane, je bil 
dosedaj član skupščine Ivam 
Tome, na nadomestnih volit
vah pa je bila izvoljena Mer-
telj Ema. 

Od 1.478 volivcev, kolikor 
jih je vpisanih v teh volilnih 
enotah, j ih je glasovalo 1.215, 
to se' pravi 82,2 %. Najslabši 
rezultat pri udeležbi je dose

gla 2. volilna enota, kjer ja 
glasovalo samo 76,1 % voliv
cev, medtem ko je 33. volilna 
enota dosegla kar 99 % ude
ležbo na volitvah. 

Vendar pa te številke ne 
kažejo realnih možnosti, ka
kršne so posamezne volilne 
enote imele, zato ne moremo 
trditi, da je v talilnicah naj
slabši rezultat z ozirom na 
to, da so imele druge volilna 
enote, npr. bolnica boljša 
možnosti, ker so člani kolek
tiva zbrani v ožjem krogUj 
kot pa v talilnicah, kjer je 
delovni teritorij razvlečen pa 
tudi organizacija dela je spe
cifična. • S. H . 

10 milijonov škode v garaži 
V sredo, 3. decembra ob 10.08 uri dopoldan, je v 

-garaži odjeknila močna eksplozija. Vžgal se je aceti-
len, k i se je skoncentriral v kanalu. Eksplozija je 
popolnoma uničila oddelek za varjenje, higienske 
prostore, skladišče za olje, stopnišče v prvo nad
stropje, pisarno prometnika tovornega prometa in 
okrog 40 m kanala, v katerem so montirane vse 
napeljave, razen električnih in telefonskih linij . — 
Delno so poškodovani vsi prostori v prvem nad
stropju, streha in velika mehanična delavnica. V 
trenutku, ko je prišlo do katastrofe, ni bilo v tem 
delu garaže nobenega delavca. Le v pisarni promet
nika sta bila dva, k i pa sta razen manjših prask 
odnesla zdravo kožo.- V garaži je bilo v tem tre
nutku še šest ljudi, k i pa so bi l i vsi oddaljeni od 
kraja nesreče. Ce bi do nesreče prišlo nekaj tre
nutkov prej, bi bile tudi človeške žrtve. Na kraj 
nesreče so takoj prišle komisije, k i so pričele ugo
tavljati vzroke katastrofe. Predvidevajo, da je bila 
poškodovana cev za dovod acetilena, kateri se„ je 
nabiral v kanalu. N a dvorišču garaže odlagajo 
ogorke iz male livne peči vajenci železarske šole. 
V kupu je verjetno še tlelo i a tako je prišlo do 
eksplozije, k i je povzročila na zgradbi garaže za 
okrog 10 milijonov dinarjev škode. P. K . 

6. r e d n a s e j a DS 

Ž E L E Z A R 

V talilnicah so v petek, 4. decembra izvedli nadomestne volitve 



»Zveza komunistov danes prerašča v najdemokra-
tičnejšo zavestno družbeno silo. Statut, ki ga bo spre
jel kongres, vsebuje v svojem predlogu določilo o temr 

da postaja'delo ZK javno. Javno v pravem pomenu 
besede. Vse delovanje te organizacije je usmerjeno k 
'ustvaritvi takšne družbe, v kateri bo človek živel bo
gato materialno in duhovno življenje. V tej borbi je 
Zveza komunistov prehodila najrazličnejše etape. Od 
ilegale, ko so bili njeni člani mučeni in preganjani 
že zato, če so bili komunisti, preko NOB, v kateri so 
komunisti doprinašali največje osebne žrtve in pogo
sto plačali svoje ideje Z lastnim življenjem, skozi težka 
leta naše povojne graditve, da smo prišli v današnji 
potožaj. Vendar se komunisti še ne morejo oddahniti, 
ker njihove pobude, akcije in njihovi idealir prehajajo 
na najširše sloje prebivalstva in uživajo ogromno pod
poro jugoslovanskih množic. Zveza komunistov zahteva 
od vsakega člana, da je v prvih vrstah borbe za hu
mane odnose med ljudmi, za nadaljnji napredek sred
stev za proizvodnjo, za pravično delitev rezultatov 
dela, za razvijanje lepših in bogatejših načinov življe
nja v socializmu. Ta naloga ni lahka. Nikjer na svetu 
ni vzorca, po katerem bi lahko uravnavali naš razvoj. 
Sami iščemo pot k plemenitemu cilju. Vemo, da še 
zdaleč nismo storili vsega, kar bi morali in včasih 
niti vsega, kar bi lahko. 

VIII. kongres pomeni organizirano prizadevanje, da 
dobe delovne organizacije zadostno materialno osnovo 
za uspešno gospodarjenje, širjenje proizvodnje tako 
količinsko kot kvalitetno, ustvarjanje najboljših po
slovnih uspehov, za pravično nagrajevanje na osnovi de
lovnih uspehov. Z razširjeno materialno osnovo pre
vzemajo delovne organizacije tudi sredstva za razvoj 
podjetja, za modernizacijo, družbeni standard, vzgojo 
ljudi — za razširjeno reprodukcijo. S tem pa prehaja 
na delovne organizacije poleg pravic tudi dokaj zahtev
na odgovornost. Država ne bo več zajemala sredstva 
in jih razdeljevala po svojih statističnih kriterijih. S 
tem se približujemo cilju, ki so ga predvideli marksi
stični klasiki, da naj država na določeni stopnji družbe
nega razvoja v brezrazredni družbi odmre. Bitka za 
prenos pravic in dolžnosti glede razširjene reproduk
cije pomeni torej bitko za uresničevanje marksističnega 
programa pri nas. 

Jugoslavija je majhna dežela, ki pa ima velik ugled 
tudi v mednarodnem svetu. V svoji zgodovini je bila' 
pogosto žrtev agresije. in za to ve ves svet, ves svet 
pa tudi daje jugoslovanskim komunistom in narodom 
za to obilo priznanj. Svet nas pozna po naši miro
ljubni politiki, po prizadevanjih za mir, ki nedvomno 
dobivajo prav na VIII. kongresu ZKJ nove, bogatejše 
in preciznejše oblike. 

Toda tudi znotraj domovine uvajamo nov tip de
mokracije, ki pomeni že v sedanji fazi primer, kakr
šnega z vidnim zanimanjem, proučujejo na vzhodu in 
zahodu. Vemo, da demokracija ne more in ne sme 
biti sama sebi namen, da je njen končni smoter spro
ščeno življenje ljudi, ki si sami urejajo svoje življenje 
po regulativih, kakršni ustrezajo le njim. S tem, da 
je podana zakonita in materialna osnova samouprav
ljanja, je sprožen proces, ki se nenehno razvija in 
ga .ne more ustaviti nič zaviralnega in nič, kar ga skuša 
deformirati. Zavedati pa se moramo, da bo v vsaki 
naši delovni organizaciji, v vsaki občini, v vsaki re
publiki in v vsej naši domovini točno toliko demo
kracije, kolikor si jo bomo znali ustvariti sami v okviru 
nedvomno naj demokratične j ših pogojev in zakonov v 
vsem svetu. 

Prepričani smo, da naše zaupanje v delo VIII. kon
gresa ni zaman. Prav tako pa vemo, da lahko uresni
čimo sklepe le s skupno in zavzeto akcijo. Če ne bomo 
komunisti skupaj z vsemi delovnimi ljudmi priprav
ljeni uresničevati zaključke kongresa, ne bodo zaživeli 
tako kot je treba. Zato nas čaka po kongresu naporno 
delo, da bomo povsod, kjer komunisti delujemo, uva
jali svež duh VIII. kongresa, politiko poštenja, napred
ka, javnosti in demokracije; To nam je jugoslovanskim 
komunistom postalo det zavesti in prav tako delovnim 
ljudem naše dežele. 

S temi mislimi pozdravljamo delo VIII. kongresa 
Zveze komunistov, pozdravljamo vse delegate in vse 
tuje delegacije, ki prisostvujejo delu kongresa. Naj 
živi socializeni, demokracija in volja jugoslovanskih 
ljudi, da si ustvarijo plemenito in dobro življenje v 
miru in napredku.« A 
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O b VIII. k o n g r e s u Z K J 
V četrtek, 10. decembra, so bila v naši železarni 

zborovanja v počastitev VIII. kongresa Zveze komu
nistov Jugoslavije, ki so se ga udeležili številni člani 
našega kolektiva. Na zborovanju pred glavniim vho
dom na Jesenicah je spregovoril sekretar TK ZKS 
Franc Kobentar in med drugim dejal: / 

Kolektiv valjarne 1300 pozdra-
vlja kongres ZKJ z letošnjo 
največjo delovno zmago 

Izpolnitev letnega proizvodnega načrta predstavlja za 
vsako delovno enoto v železarni največji delovni uspeh v 
letu. Uspeh, ki ga je dosegel kolektiv valjarne 1300 na Ja-
vorniku, je toliko večji, ker je bil letni proizvodni načrt 
za leto 1964 dosežen prav na dan, ko je Beogradu začel 
zasedati VIII. kongres ZKJ. To pomena, da kolektiv va-
ljarne 1300 pozdravlja veliko zborovanje komunistov v Beo
gradu z največjim delovnim uspehom. 

Letošnje leto b i lahko ime
novali leto rekordov. Medtem, 
ko je b i l -letni proizvodni na
črt dosežen 7. decembra, so 
finančni plan dosegli že prej,' 
pocinkovalnica pa je svojo 
delovno nalogo izpolnila že 
6. novembra. V valjarni 1300 
pričakujejo, da bodo do kon
ca letošnjega leta dosegli re
kord tudi pri končnih izdel
kih in rekordno odpremo. 

Med največje uspehe, do
sežene v letošnjem letu,"pa 
štejejo rekordno proizvodnjo 
po posameznih kvalitetah. 
Rekordna proizvodnja bo do
sežena pri nerjavečih jeklih, 
pri kvaliteti Mn 14 ter OL-2 
specral za žage. Tudi proiz
vodnja dinamo pločevine bo 
letos rekordna. Zanimivi so 
tudi podatki o gibanju izvo
za. Lani je ta znašal blizu 
2.000 ton, letos pa bodo do 
konca leta dosegli okrog 3 t i 
soč ton izvoza svojih izdel
kov. 

Pr i naštevanju doseženih 
uspehov v letu 1964 ne sme
mo pozabiti" tudi gibanja 
proizvodnih stroškov. V va
ljarni 1300 namreč izkazuje
jo preko 100 milijonov zni
žanja' planiranih stroškov. 
Tudi storilnost dela v kg/h/m 
je v vseh oddelkih močno 
porastla. 

Zelo zadovoljni so s podat
k i , k i kažejo, da se je v pr i 
merjavi z lanskim letom iz
boljšal izplen, k i je lani zna
šal 77,7 %, v enajstih mese
cih letošnjega leta pa 78,3 %. 

Tudi bolovanj je biio le
tos mnogo manj kot v pre

teklih letih. Zaradi tega zna
šajo plansko odstopljena 
sredstva Zavoda za socialno 
zavarovanje preko 1 milijon 

'dinarjev. Ta denar bo delav
ski svet DE lahko določil za 
potrebe H T V v obratu. 

K zmanjšanju bolovanj do 
treh dnd je v precejšnji me
r i pripomogel tudi način raz
deljevanja stimulacijskega 
dodatka, k i ga koletiv dobi 
za izpolnitev plana nad 85 %. 
Ta dopolnilni dodatek dobi
jo le delavci, k i delajo na 
delovnih mestih brez preki
nitve v celoti. Delavci, k i bo-

luje jo od 1 do 14 dni, izgu
bijo polovico dodatka, za bo
lovanj e, k i znaša več kot 15 
dni, pa dodatek v celoti. Ob 
zaključku naj omenim še to, 
da so letos uspeli v primer
javi s prejšnjimi leti znat
no znižati nadure v obratu. 

Doseženi uspehi so po
membnejši toliko bolj, ker se 
mora kolektiv valjarne 1300 
skozi vse leto boriti s števil
nimi problemi, od katerih so 
trije standardni. Na prvem 
mestu je treba orneniti po
manjkanje kvalitetnega vlož
ka, takoj za tem pomanjka
nje električne in vodne ener
gij e,_nato pa še stalno po
manjkanje delavcev, saj j ih 
do normativa stalno pr i 
manjkuje 40. Kolektivu va
ljarne 1300 za izpolnitev let
nega proizvodnega načrta ter 
dosežene uspehe na vseh pod
ročjih iskreno čestitamo. —or 

Zakaj je bil korigiran 
osebni dohodek 
vzdrževalcev v septembru 
Zaradi različnih domnev in govoric v zvezi z naknadno ko-
rekturo formiranja osebnih dohodkov pri vzdrževalnih de-
lovnih enotah, ki je bila izvedena takoj po izplačilu osebnih 
dohodkov za september 1964, dajemo naslednje pojasnilo. 

S splošno korekturo for
miranja osebnih dohodkov v 
septembru je bilo vsem eko
nomskim enotam zagotovlje
no 15,14 °/o več osebnih do
hodkov kot pri formiranju 
po prejšnjih pogojih. Pove
čanje smo izračunali na ta 
način, da smo osebni doho
dek vsake enote izračunali 
po obstoječem ceniku, nato 

~p,C dodali še 15,14 % sred
stev. Teoretično bi moral 
takšen način zagotoviti sle
herni enoti toliko več sred
stev, kolikor znaša 15,14 % 
na staro formirano vsoto. 

Pri dejanskem obračunu je 
ppvečanje prišlo tudi do iz
raza pri vseh delovnih eno
tah, dočim se je pri vzdrže
valcih primerilo naslednje: 

Sedanje formiranje pr i 
vzdrževalcih temelji na dveh 
osnovah, to je ceni za izde-
lavno uro in udeležbi na gib-, 
ljivem delu. Ker se je isto
časno z opravljeno korekturo 
osebnega dohodka pr i na
daljnjem obračunu menjalo 
tudi razmerje med osnovo in 
gibljivim delom, je bil Ns tem 
za vzdrževalce nehote me-
njan tudi eden izmed ele
mentov formiranja, to je 
gibljivi del, k i je b i l naen
krat za okrog 30% manjši, 
tako da je bi l z dodatkom, 
15,14% dejansko šele formi
ran stari osebni dohodek. Z 
drugo besedo, ker je bi l z 
novim načinom formiranja 
spremenjen en element v m i 
nus, bi moral biti drugi ele
ment sprememen v plus, da 
bi dosegli enaka sredstva, 
nato pa dodatno povečanje 
15,14%. 

Pri dejanskem obračunu bi ' 
morala za vzdrževalce bi t i 
najprej popravljena tudi 
osnova za formiranje (ne 
samo osnova za_ razdeljeva
nje) za toliko, da b i ob no
vem gibljivem delu dala za 
15,14% večji osebni dohodek.' 

Ker so vse razprave v zvezi 
s popravkom nivoja osebnih 
dohodkov potekale glede for
miranja le okrog višine od
stotka, za katerega naj se 
le-ta poveča, pri razdelitvi 
pa o tem, za koliko naj se 
dvigne osnova za delitev 
(15%+15 d i n ' n a obrač. po
stavke), nadrobno ni nihče 
analiziral, kakšen odraz bo 

(Nadaljevanje na 12. strani) 

Za 80% se je povečala storilnost sektorja v adjustaži va-
ljarne 2400, ko so Jože Volman, Anton Dežman in Janez 
Štagar izdelali in namestili še drugi gorilec 



Nesreče 25-letnica obločne 
električne peči 
V oktobru je minilo 25 let, odkar je pričela obratovati naša 
prva obločna električna peč in hkrati tudi prva peč v Ju-
goslaviji. 

T A L I L N I C E 
PLAVŽ 
Franc Rihtaršič, vodja po

ševnega dvigala, je vlekel 
žgano apno iz peči. Pr i tem 
mu je košček padel v oko in 
mu ga poškodoval. 

Halim Softič, delavec na 
livnem polju, je zapenjal že
lezni vagonček in si pri tem 
z železno kljuko poškodoval 
srednji prst leve roke. 

Dobrivoj Aleksič, vrtalec, 
si je poškodoval desno roko, 
ko je sprožena skala zadela 
v prislonjeno vrtalno kladivo, 
k i je udarilo poškodovanca. 

M A R T I N A R N A 
Miha Skoljč, plamenski re-

zalec, je ravnal staro železo 
na kontnih vozovih. Pri tem 
mu je padel kos železa na 
prst desne roke in mu ga po
škodoval. 

Rajko Kovačevič, topilnlški 
pomočnik, je točil stekleno 
vodo v vedro. Kapljica, mu 
je brizgnila v oko in ga ope
k l a u 

Rasim Čebelic, jamski po
močnik, je padel pri izpiho-
vanju livnih plošč in si po
škodoval levo roko. 

ismet Ališič, nakladalec sta
rega železa, je ravnal staro 
železo na koritnih vozovih in 
si pri tem poškodoval prste 
na nogi. 

Valentin Slivnik, skladišč
nik ferolegur, je topil kokilni 
lok. Ker se je vnel plin, mu 
je plamen opekel obraz. 

Derviš Sefič, nakladalec sta
rega železa, je ravnal staro 
železo na kontnih vozovih in 
si poškodoval prst leve roke. 

Silvester Zigon, pomočnik 
čistilca preboda, si je pri za-
penjanju grabilca poškodoval 
mezinec leve roke. 

L I V A R N A 
Safet Pezič, izpraznjevalec 

kokil, je izpraznjeval kokile 
Sodelavec mu je nehote vr
gel vroč pesek za čevelj, da 
si je opekel levo nogo nad 
gležnjem. v 

V A L J A R N E 

J A V O R N I K I 
Marjan Podgoršek, pomoč

nik pri. progi, je stopil pred 
ogrodje. V tem trenutku ga 
je zadel valjanec v stegno in 
ga opekel. 

Boris Trantolovski, pomoč
nik ria Sack škarjah, je pri
pravljal voz in podložke tei 
si pr i tem poškodoval sre
dinec leve roke. 

Janez Sedlar, I. rezalec, je 
rezal okroglo železo. Ker so 
mu klešče spodrsnile, se je 
udaril v roko. 

Viktor Kobilica, mazač va
ljev, je šel po žico, da bi pri
trdil cev. Pr i tem je stopil 
na sklopko, k i se je preobrni
la i n udarila ponesrečenca na 
desno piščal. 

Jožetu Adlešiču, II. valjav-
cu, je vijak, k i je padel kl ju
čavničarju, ko je razdiral na
pravo, -poškodoval desno ro
ko. 

Franc Cvelbar, ogrevalec, 
je nesel v kovačnico popra
vit drogove. Ko je šel preko 
lahke proge, ga je valjanec 
zadel v levo nogo. da je padel 
in se poškodoval. . 

J A V O R N I K II 
Antonu Vidoviču, I. rezalcu, 

je med rezanjem pločevine 
na skupnih škarjah sodelavec 
preblizu potisnil paket plošč 
in mu poškodoval desno ro
ko. 

V A L J A RNA 2400 
Filip Rogač, I. valjavec, je 

rezal v adjustaži podložne 
plošče za podkladanje drogov 
na progi. Pri tem se je ure-
zal skozi rokavico na desno 
roko. 

Jole Vidmar, pomočnik raz-
kladalca, je odpenjal kup 
bram in si pri tem poškodo
val palec desne roke. 

Z l C N A V A L J A R N A 
Asim Konic, vodja navijal-

cev, si je v skladišču elektro-
peči poškodoval prsni koš. 

STROJNO-ENERGETSKI 
OBRATI 
MEHANIČNE D E L A V N I C E 
Milko Čermelj, elektrovari-

lec pri dežurnih ključavničar
j ih v martinarni, je na vozu 
za prevoz ponovce ob S M 
peči I varil konzolo. Na žer-
javni progi 80-tonskih žerja
vov nad S M pečjo pa so v 
oddaljenosti okrog 25 m mon
terji montažnega oddelka od
stranjevali del zaščitne ogra
je. Pr i padcu se je ograja za
taknila, nakar jo je zaneslo, 
da je padla na ponesrečenca 
in mu poškodovala hrbet in 
bok. 

E N E R G I J A 
Vladislav Milosavljevič, kur

jač generatorjev na Javerni
ku, je med visipom premoga 
v generator zajel manjšo ko
ličino generatorskega plina, 
k i vsebuje okrog 30 % CO 
(ogljikov monoksid). _£ateči se 
•je moral po zdravniško po
moč. 

Štefanu Vidoviču, 'premika-
ču v l ivni lopi jeklarne, je 
ingot, k i ga je hotel premak
niti, poškodoval kazalec des
ne roke. — 

Pavel Medja, čuvaj na oz
kem tiru ob predoru na Ja-
vorniku, je omahnil pred 
električno lokomotivo i n je 
zadobljenim poškodbam pod
legel. 

TRANSPORT 
Ivan Zukič, transportni de

lavec mladinske brigade, si 
je med nameščanjem trans
portnega traku poškodoval 
prste leve roke. 

PREDELOVALNI OBRATI 
H V Z 
Miran Rabič, žičar na sta

rem finem vleku, je z napač
ne strani delal na stroju. Vr 
teči boben mu je prijel de

lovno bluzo' ter ga zavrtel 
okrog sebe, pri čemer s i je 
zlomil desno nogo. 

Štefan Nedeljko, pomočnik 
varilca tračnega železa, je 
snemal očiščen kolobar z na-
vijalnega bobna na čistilnem 
stroju, pri čemer mu je trak 
prijel rokavico ter potegnil 
prste leve roke med navoje 
in mu poškodoval sredinec. 

Jože Pajk, žičar na krates 
žičarskem stroju, je prenašal 
kolobar žice z žerjavom. K o 
je hotel z nogo poravnati ko
lobar, si je z žico poškodoval 
nogo. 

C E V A R N A 
Miha Peternel, lužilec cevi, 

je potiskal tirni voziček, na 
katerem so bile pocinkane 
cevi. Po istem tiru ' pa je za 
njim pripeljal sodelavec drug 
voziček tako hitro, da mu je 
poškodoval levo nogo. 

Z E B L J A R N A 
Julka Zorko, izdelovalka 

^vzmeti, je hotela potegniti ži
co iz stroja. Pr i tem se je 
poslužila nepravilnega načina 
dela. Ročno je premikala zo
bato kolo, kar je imelo za po
sledico, da j i je prijelo roka
vico ter nato poškodovalo pr
vi prst leve roke. 

Naročena je bila pri švicar
ski , firmi «-BROWN B O V E -
RY«, k i nam je peč dobavila 
i n tudi montirala. Po konča
nih montažnih delih v okto
bru leta 1939 je pričela redno 
obratovati. Kljub temu, da je 
še starejše konstrukcije, peč 
obratuje polnih 25 let brez 
večjjh okvar, kar je zelo re
dek primer pri takih pečeh. 
Posebno zanimivo je, da je 
originalna zmogljivost te pe
či samo 6,5 ton. Po krajšem 
obratovanju, ko se je videlo, 
da je mogoče taliti tudi več 
kot 6,5 ton, je bil povišan ko
tel peči, tako da je mogoče 
zakladati do 9 ton vložka, 
oziroma v izrednih primerih 
tudi več. Pri dosedanjem ob
ratovanju je treba poudariti, 
da je izredno dobro odigral 
svojo vlogo transformator, še 
posebno v zadnjih letih, ko 
s forsirano proizvodnjo in po
višano tonažo zakladanja pre
maguje vse napore. Moč trans
formatorja je samo 2200 K V A 

i n je za trenutno proizvodnjo 
peči prešibek. 

Tudi bilanca proizvodnje 
peči po letih je zelo zanimiva, 
sploh v začetku, ko je bila 
še zelo nizka. Proizvedeno je 
bilo po letih takole: 

Leta 1940 — 2.418 ton, 1941 
- 3.375 ton, 1942 - 5.800 ton, 
19-13 - 5.659 ton, 1944 — 4.154 
ton, 1945 — 566 ton, 1946 — 
398 ton, 1947 — 4.306 ton, 1943 
- 7.147 ton, 1949 — 7.633 ton, 
1950 — 8.092 ton, 1951 — 7.718 
ton, 1952 — 8.119 ton, 1953 — 
8.108 ton, 1954 — 7.842 ton, 
1955 — 9.078 ton, 1956 — 7.819 
ton, 1957 — 9.820 ton, 1958 — 
9.234 ton, 1959 — 9.743 ton, 
1960 — 10.352 ton, 1961 - 10.656 
ton, 1962 - 11.716 ton, 1963 — 
12.635 t in v 11 mesecih 1964 
- 11.449 ton. 

Tako je bilo izdelanega v 
25 letih obratovanja 6,5-tonske 
obločne električne peči skup
no 173.388 ton kvalitetne
ga elektro jekla. 

Smrtna nesreča 
V soboto, 28. novembra, je 

na ozkotirni progi med žele
zarno na Jesenicah' in valjar-
nami Javornik pri izhodu iz 

predora električna lokomo
tiva poškodovala čuvaja Pav
la Medja tako močno, da je 
posledicam podlegel. 

Po izjavah pbeh očividcev 
— premikača Marjana Sku-
bica, ki je spremljal vlak in 
strojevodja Avgusta Kenda, 
k; je upravljal prednjo' elek
trično lokomotivo — je do 
nesreče prišlo takole: 

Pet minut pred peto uro 
so z Jesenic pripeljali v va
ljarne vlak šestih voz, nalo
ženih z 80 bramami. Nekako 
9redi predora so z zvočnim 
signalom opozorili čuvaja na 
prihod. Pri izhodu iz predora 
sta premikač in strojevodja 
opazila, da zapornica ni bila 
iovolj odprta. Premikač Sku-
bic je tov. Med ju takoj za-
klical, naj zapornico še bolj 
odpre. Ko se je tov. Medja 
se" sam prepričal, da je za
pornica" res premalo odprta, 
;e s*-ekel do nje in jo še od
maknil. Oba, premikač i n 
strojevodja, sta opazila, da 
je nato nepremično obstal ob 
zapornici, potem pa tik pred 
slektrično lokomotivo omah
nil na tir. Kljub temu, da se 
je vlak premikal zelo počasi 
in da je strojevodja tov. Ken
da takoj z vso silo zavrl, je 
električna lokomotiva zaradi 
teže vlaka drsela po tračnicah 
še en meter. Tako ni bilo 
mogoče preprečiti najhujše
ga. Ponesrečenec je obležal 
pod odbijačem lokomotive. Da 
bi lahko ponesrečencu takoj 
pomagali, so morali vlak pre
makniti--, v nasprotni -smeri. 
Nato so nezavestnega in moč
no poškodovanega ponesre
čenca takoj odpeljali na re
šilno postajo, od tam pa v 
bolnišnico na Jesenice, kjer 
je 14 minut po 7. uri poškod
bam podlegel. 

Personalne vesti 
55 sprejetih delavcev, 18 

obračunanih delavcev, 6 spre
jetih uslužbencev in. 1 obra
čunan uslužbenec. 

UPOKOJENI SO BILI N A -
SLEDNIJI DOLGOLETNI 
SODELAVCI : 
Jože Erlah, 1902, operativa 

novogradenj — 31 let v Z J ; 
Janez Erman, 1913, konstruk
cijska delavnica —• 27 let v 
Z J ; Franc Noč, 1908, valjar-
na 1300 — 34 let v 2J; Franc 
Razen, 1909, žičarna — 24 let 
v Z J in Viktorija Tavčar, 
1908, operativa, novogradenj 
— 4 leta in pol v ZJ . 

Vsem upokojenim sodelav
cem želimo, da bi dolgo uži
vali zasluženi pokoj! 

U M R L I SO: 
Franc Nadižar, 1931, žičar

na — polirnica, gladilec vo-
tlic in Izidor Ručigaj, 19091 

upravne službe, strokovni 
svetovalec. 

Svojcem naše iskreno so-
žalje. 

POROČILI SO SE: 
Marija Detiček, visoke pe

či, z Janezom Kavčičem; Ha-
sim Crnojevič, martinama, 
s Savdo Malkoč; Marjan Lav-
tar, visoke pe'či, s Faniko Zu
pane; Enver Ališič, livarna, z 
Vahído Grbič; Martin Cepon, 
visoke peči, s Frančiško Štu-
par; Erika Družnik, elektrod
ni oddelek, z Valentinom Dre-
šar; Stanislava Anzelc, žeb-
Ijarna, z Ali jem Vilic; Jože 
Osvald, livarna, z Olgo Ker-
štajn; Ranko Despotovic, 
transport, z Zorko Nikič in 
Rozalija Razinger s Francem 
Birkom. — čest i tamo! 

RODILI SO SE: 
A n i Rutar, OTK — deček; 

Petru Sorlu, konstrukcijska 
delavnica — deklica; Ejubu 
Cauševiču, martinama — de
klica; Janku Žalcu, valjarna 
2400 — deklica; Janezu Cer
kovniku, ~jekl "vlek — dekli
ca; Romanu Lebanu, samo
tama — deklica; Mihu Jelae-
varju, Javornik III — dekli
ca; Ešefu Sabanoviču, marti
nama — deček; Mehmedu C i -
rr.fratiču, - mariinarna — de
klica; Marjanu Skubicu, pro
met — deček; Jož.elu Kcsi .u , 
livarna — delili«.; Ps*ra Zu
pančiču, promet — deček; 
Mariji Sest, HV2 — deklica; 
Antonu Zibertu, Javornik I 
— deček; Viktorju Rozmanu, 
Javornik I — deček; Anionu 
Hribarju, livarna — de"ek; 

'Karolini Medja, elektrodni od
delek — deklica; Stanislavu 
Luznar, Javornik II — deček; 
Janezu Slamniku, Javornik 
II — deklica; Branku Cucku, 
Javornik I — deklica; Stani
slavu Debelaku, konstrukcij
ska delavnica — dekkca; S i l 
vestru Jugu, konstrukcijska 
delavnica — deček; Slavku 
Ovseniku, Javornik III — de
klica; Bogdanu Cergiču, plin-1 
s M generatorji — deklica; 
Bojanu Svetlinu, oddelek za 
zunanjo trgovino — deklica; 
Johanu Andresu, promet — 

"deklica; Janezu Cerinu, pre
delovalni obrati — deček; N i -
jazu Duratoviču, martinama 
— deklica; Darinki StravSi 
priprava dela — deček in Sla
vami Berlisku, UOS — de
ček. Čestitamo! 
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Do 30. 11. 1964 je kolektiv kamnoloma presegel letni plan 
proizvodnje apnenca za plavža in dolomita za potrebe je-
kla rne za 12 % ter s tem izpolnil svojo nalogo za leto 1964. 

V enajstih mesecih je dal 
kamnolom za potrebe plav-
žev 59.718 ton kosovnega ap
nenca. Ža potrebe aglomera
cije 4.923 ton finega peska 
izpod 3 mm, za potrebe jek-
lame pa 1.587,5 ton dolomita, 
katerega dobimo v kamnolo
m u Javornik. Skupna pro
izvodnja je bila torej 68.228,5 
ton. Letni plan pa je bil po
stavljen v skupni tonaži 
60.970 ton. Poleg te proizvod
nje je dal kamnolom za po
trebe gradbeništva tudi 13.7S4 
ton peska, k i nastane kot od
padek pr.i sejanju apnenca 
za plavža. Poleg doseženih 
uspehov v proizvodnji je 
kamnolom dosegel tudi lepe 
uspehe pri znižanju material
nih stroškov, saj že do sedaj 
izkazuje okrog 14 milijonov 
znižanja. 

K predčasnemu izpolnjenju 
proizvodnega plana je mnogo 
doprinesla uvedba mehanizi
ranega nakladanja kamenja. 
Pri tem delu smo imeli pred 
uvedbo mehanske lopate ve
like težave z delavci. To so 
nekvalificirani delavci i n j e 
bila fluktuacija zelo velika. 
Bi l i smo tudi stalno pod nor
mativom in smo morali to 
nadoknaditi z nadurnim de
lom, če smo hoteli naložiti 
zadostne količine apnenca. 
Z uvedbo mehanske lopate 
Brno znižali normativ za 15 
ljudi in odpravili v glavnem 
vse nadure za nakladanje. 
Lopata ima zmogljivost na
kladanja 80 ton na uro, pri 
čemer porabi samo 5 kg go
riva. Razumljivo je, da mo
ra še danes kolektiv kamno
loma ves material pripraviti, 
to se pravi navrtati in mini
rati, vendar je to delo bolj 
strokovno in na teh delov
nih mestih nimamo fluktua-
cije. Glavno težavo ima sedaj 

kamnolom zaradi drobljenja 
in sejanja apnenca. Za potre
be plavžev mora dati dnevno 
180 ton primerno zdrobljene
ga in presejanega apnenca. 
Pred montažo drobilca za f i -

"hi pesek, katerega uporablja
mo v aglomeraciji, so imeli 
v kamnolomu na razpolago 
dva čeljustna drobilca, kate
rih skupna kapaciteta je bala 
240 ton v osmih urah ter sta 
lahko napravila potrebno ko
ličino lepo sejanega apnenca 
za plavža. Danes pa je na 
razpolago le en drobilec, k i 
lahko napravi v osmih urah 
130 — 140 ton, kar je prema
lo za dnevno porabo in mo
rajo večkrat delati v nad
urah. 

Ko smo postavili drobilec 
za fini pesek, smo računali, 
da bomo v aglomeraciji po
rabili dnevno okoli 70 ton 
drobnega peska in b i s tem v 
zvezi bila poraba kosovnega 
apnenca samo okrog 110 ton 
dnevno, kar bi en drobilec 
lahko napravil v osmih urah. 
Zmogljivost drobilca za fini 
pesek je za zgoraj omenje
no količino zadostna. Dejan
ska poraba finega peska v 
aglomeraciji pa je v letnem 
času 15 do 20 ton. V zimskem 
času pa ga zaradi zmrzova
nja ne moremo uporabljati. 
V zimskem času, ko drobilec 
za fini pesek ne obratuje, ei 
pomagajo s tem, da naprav-
ljajo apnenec za plavža tako, 
da gre kamen iz transportne
ga traku direktno v silos, 
vendar ta kamen ni presejan 
in nam dela težave v pečeh. 
Sedaj imamo pripravljeno 
dokumentacijo za vgraditev 
še enega sita pod transportni 
trak. S tem bi dosegli, da bi 
lahko delali na obeh drobil-
oih in imeli kvalitetno prese
jan apnenec. Stane Torkar 

Odstrelili so 5 0 0 0 ton kamenja 
V kamnolomu so v letošnjem letu napravili dva večja od-
strela, ki sta dala vsak skoraj za dvomesečno porabo 
apnenca na plavžih. Taki odstreli zahtevajo veliko pred-
priprav, imajo pa v glavnem dva namena, ki sta oba enako 
važna. Prvi je, da dobimo večjo količino apnenca, drugi 
pa, da z načrtnim odstreljevanjem zagotovimo varno delo 
pri nadaljnjem delu v kamnolomu, S tema dvema odstre-
loma so v glavnem odstranili previsno steno nad lijaki 
jaškov št. 1 in 4, kakor tudi nad samim rovom za vhod v 
ta dva jaška. 

Za delo v kamnolomu so 
varnostni predpisi zelo strogi, 
prav tako kot za dela v rud
nikih. Zato je republiški in
špektor p r i vsakem pregledu 
varnostnih naprav opozarjal 
na ta previs, k i je dajal v i 
dez, da se bo vsak čas zrušil, 
čeprav je bila skala zelo 
kompaktna, vendar v zim
skem času zaradi zmrzovanja 
res nevarna. Zato smo se od
ločili, da steno razstrelimo. 
Prvi večji odstrel je bi l v 
septembru, zadnji pa 4. de
cembra ob 10. uri . Za zadnji 
odstrel so v kamnolomu pri
pravljali v novembru vse po

trebno, da bi bil odstrel učin
kovit in tudi varen za okoli
co. Izvrtati so morali deset 
globokih vrtin po pet do šest 
metrov, štiri vrtine pa so b i 
le bolj plitke. V vse te vr t i 
ne so vložili 160 kg razstreli
va. Vsi naboji so bil i zvezani 
zaradi večjega učinka. Po pr
votnem predvidevanju smo 
računali, da bo odstrel dal 
približno 7000 ton kamna. 
Zaradi slabega učinka šeste 
mine, k i je bila vložena v 
vzhodni strani kape, nismo 
dosegli zaželenega uspeha. Po 
vsej verjetnosti se je učinek 

šeste Kline izgubil v notranjih 
razpokah. Toda kljub temu 
smo pri odstrelu dobili okrog 
5000 ton kamna, ostala masa 
pa je po vsej verjetnosti pre
cej zrahljana in bomo lahko 
z manjšim odstrelom zrav
nali strel. 

S tem odstrelom smo dobi
l i zelo blizu drobilnih naprav 
zimsko "zalogo apnenca, kar 
je za primer večjih snežnih 
jjadavm za redno dobavo ap
nenca za potrebe plavžev ze
lo važno. 

Za uspešen odstrel te ste
ne ima največ zais.lug asistent 
kamnoloma tov. Velikajne, 
k i je osebno vodil tehnične 
predpriprave, razporeditev vr
tin, kakor tudi izračunal po
trebne količine razstreliva. Iz 
objavljenih slik je razvidno, 
kakšno delo je bilo s tem 
opravljeno. Vrtine sta napra
vila in položila mine tovariša 
Vidmar in Pajič. 

S. T. 

Jubilanti 50-letniki 
V decembru so in bodo praznovali svoj 50. rojst

ni dan naslednji naši sodelavci: Andrej Ivančič, 
UOS, 6. decembra; Viktor Nemeček, hladna valjar-
na — žicama, 9. decembra; Oto Endliher, plinska in 
vodna energija, 14. decembra; Tomaž Cufar, marti-
narna, 21. decembra; Barbara Pavlin, hladna valjar-
na — žicama, 24. decembra; Albin Rustja, hladna 
valjarna in žičarna, 29. decembra in Pepca Jamnik, 
martinarna, 28. decembra. 

Čestitamo! 

Opozorilo 
Poklicna gasilska in reševalna četa železarne 

Jesenice opozarja vse, ki imajo ročne gasilske apa
rate na vodo in peno, da preko zime aparate pre
nesejo ali premestijo v notranje prostore objektov. 
Zaradi nizke temperature te vrste aparati namreč 
v notranjosti zmrznejo, kar ima za posledico okva
re aparata v notranjosti in je njegovo delovanje v 
primeru potrebe onemogočeno. 

Prosimo, da se po tem navodilu ravnate. 

"Pobočje po odstrelu previsne stene. Pridobili so blizu 5000 ton kamenja 
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Delovni kolektiv 
kamnoloma prese-
gel letni plan 

Z načrtnim odstreljevanjem v kamnolomu zagotovijo varno delo 



Upokojenci elektropeči 
se zahvaljujejo 

V sobota, 28. novembra, smo bi l i upokojenci ko
lektiva elektropeči povabljeni k ogledu gradnje no
ve 60-tonske A S E A peči. 

V tovarniški Kazini so nas sprejeli zastopniki 
daružbenih organizacij in šef obrata Jože Ulčar, k i 
nam je po sprejemu razkazal novo peč in obrazložil 
glavne karakteristike te peči. Posebno nas je zani
mala naprava induktivni mešalec, s katerim je peč 
opremljena. Po zanimivem ogledu peči je bilo nam 
na čast prirejeno še kosilo v Kazini, pr i katerem 
nam je tudi v imenu kolektiva elektropeči podelil 
tovariš obratovodja še dari la 

Za to humano, delo kolektiva elektropeči je nam 
upokojencem zelo težko najti zahvalne besede v 
taki meri kot je bilo nam prirejeno prijetnosti. 
Videli smo, da kolektiv živi z nami upokojenci, po
večini elektrojeklarji, da Ivijub daljšemu času naše 
upokojitve še vedno živimo' v srcih svojih nekda
njih sodelavcev, da kljub svojim dnevnim nalogam 
in problemom še vedno mislijo tudi na nas. 

Tako se tem potom najiskreneje zahvaljujemo 
vsem članom kolektiva, sindikalnemu odboru, osta
l im organizacijam in posebno obratovodju tov. 
Jožu Ulčarju. 

Upokojenci kolektiva 
elektropeči 

• 

Disciplinska 
komisija 
nujno potrebuje 
navodila 
V novembru so imeli v valjarni 2400 peto redno sejo delav
skega sveta delovne enote. Obratovodja valjarne 2400 je člane 
delavskega sveta najprej seznanil s proizvodno problema
tiko za oktober in november. 

Povedal je, da je bila proiz
vodnja v akt. v redu in da 
je bilo manj valjavniških na
pak, bile pa so mehanske 
okvare na progi. V zadnjem 
tednu so morali popravljati 
tudi peč in odstraniti še ne
kaj manjših okvar. Tudi za 
november se ni treba bati 
glede izpolnitve plana. Pro
izvodni načrt za november 
znaša 7.400 ton, vendar upa
jo, da bodo dosegli 8.500 ton. 
Glede proizvodnega načrta 
za prihodnje leto je tov. obra
tovodja povedal, da le-ta zna
ša 100.000 ton brez »U« plo
čevine. Treba bo doseči, da-
bo upoštevana pri tej tona-
ži tudi »U« pločevina in 
upozoril na to, da je treba 
odpraviti vse zaostanke iz 
lanskega leta. 

Med ostalimi točkami dnev
nega reda je bilo poročilo 

Z A H V A L A 

Sindikalnemu odboru HVŽ 
se lepo zahvaljujem za dode
ljeno denarno podporo, M. 
sem jo prejel v času mojega 
bolovanja, sodelavcem pa za 
hitro pomoč ob pr i l ik i moje 
nezgode. 

Slavko Ivanovič, 
hladna valjarna — 
žičarna 

o znižanju — zvišanju pro
izvodnih stroškov za prvih 
devet mesecev letos. Člani 
DS so menili, da bi bilo prav, 
če bi j ih z gibanjem teh 
stroškov seznanjali bolj po
gosto. _ . 

Na seji D S je poročal tudi 
predsednik disciplinske ko
misije Stanko Ferjan ter po
vedal, da so obravnavali tri 
primere kršenja discipline. 
Predlagal je, da bi disciplin
ska komisija pri delovni eno
ti morala imeti navodila, po 
katerih se bo ravnala pri iz
rekanju kazni. V razpravi k 
tej. točki dnevnega reda je 
bilo poudarjeno, da disciplin
ska komisija v tej delovni 
enoti lahko samostojno izre
ka kazni, mora pa o svojem 
delu poročati na seji DS de
lovne enote. Predsednik DS 
DE Janko Smolej je še pr i 
pomnil, da mora disciplin
ska komisija kaznovati v pri
sotnosti sodelavca, k i je na
pravil disciplinski prekršek. 

Ob zaključku seje so čla
n i DS obravnavali še proš
njo za ponovni sprejem Jane
za^ Prešerna. Zaenkrat proš
nji niso ugodili, predlagali pa 
so, da naj dobi najprej šest
mesečno zaposlitev na trans
portnem oddelku nato pa bi 
ga sprejeli y obrat, če se bo 
izkazal kot dober delavec na 
transportnem oddelku. 

Prodaja odlitkov v livarni 
Zaradi -čimbolj šega izko

riščanje kapacitet gre del 
proizvodnje v obliki odlitkov 
v prodajo. Pregled desetih 
mesecev 1964 kaže razmero
ma dobre rezultate, saj smo 
poleg potreb za obrate žele
zarne ustvarili tudi del pro
izvodnje za prodajo. 

Iz spodnje razpredelnice je 
razvidno, da smo v treh l i 
varnah letos izdelali preko 
382 ton odlitkov za investi
cijsko prodajo, medtem ko 
je za ostalo prodajo bilo iz
delanih preko 190 ton, skupaj 
preko 573 ton. 

S K U P N A KOLIČINA IN 
VREDNOST PROIZVODNJE 
Z A INVESTICIJE IN PRO
DAJO OD 1. 1. do 30. 10. 
1964: jeklolivarna 484.310 kg 
— 127,424.483 din, siva l ivar
na 88.767 kg - 16,380.094 din, 
kovinolivarna 623 kg — 372.532" 
din. 

Z A DOMAČE INVESTICI
JE : jeklolivarna 74,191.457 
din, siva livarna 3,390.610 

din, kovinolivarna 256 tisoč 
din. 

Z A OSTALO PRODAJO: 
jeHoUvarna 53,233 din, siva 
livarna 12,989.484 din, kovino
livarna 216.532 dinarjev. 

Iz tega je razvidno, da je 
bilo s prodajo ustvarjenih 
144,177.109 dinarjev. To je 
praktično- poleg koristi, k i 
j ih livarna daje v obliki 
uslug ostalim obratom, lep 
doprinos kolektiva k nepla-
nkanemu skupnemu dohodku 
železarne. 

Ker pa živi kolektiv livarn 
v razmeroma zastarelih po
gojih, so dostikrat samo od 
sebe pojavlja vprašanje, ali 
ne bi bilo mogoče vsaj del 
teh sredstev dobiti za izbolj
šanje delovnih pogojev ia. 
manjšo racionalizacijo našo 
proizvodnje. Vsekakor bi nas 
razumevanje ob tem vpraša« 
nju, ko vemo, da se higien
sko tehnične razmere povsod 
izboljšujejo, zelo razveselilo. 

T. R. 

Novice iz Italije 
ITALIJA — V letu 1963 so 

proizvedle italijanske žele
zarne skupno 214.000 ton bele 
pločevine, kar je za 34,2% 
več kot v letu 1962. Kljub tej 
sorazmerno visoki proizvod
nji so uvozili v Italijo v pre
teklem letu še vedno 150.000 
ton bele pločevine iz inozem-
StVcl' 

ITALIJA — V železarni 
»Concordia« italijanske druž

be Falck je pričela obrato
vati pred kratkim nova ob-
ločna električna peč kapaci
tete 130 ton, k i jo je dobavilo 
podjetje »Lectromelt« iz ZDA-
Skupaj z drugo električno 
pečjo enake zmogljivosti, kš 
je še v gradnji, računajo, da 
bodo lahko dosegli letno pro
izvodnjo 300.000 ton surover 
ga jekla i 

V E S E L O S R E Č A N J E 
V soboto, dne 28. novembra, so se prvič zbrali vsi upokojenci delovne enote 

elektropeči. Na predlog obratovodstva in sindikalne organizacije se je DS kolektiva 
odločil, da za praznik dneva republike povabi vse svoje upokojence na ogled 
nove 60-tonske električne peči, k i je še v izgradnji. in na ogled obrata, kjer je 
večina upokojencev delala vrsto let Nekateri so delali od prvega dne v letu 1939", 
ko je začela obratovati prva električna peč. 

Zjutraj so se zbrali pri glavnem vhodu v železarno, kjer so jih sprejeli zastop
niki obrata. V obratu sta j ih pozdravila obratovodja in predsednik sindikalne 
organizacije. V kratkem nagovoru j ih je obratovodja Jože Ulčar seznanil z uspehi, 
k i smo j ih dosegli in s problemi ter težavami, k i j ih še imamo. 

V imenu upokojencev sta se za vabilo zahvalila tovariša Franc Prevc in Jakob 
Vodnjov in izrazila željo, da bi_se tudi v bodoče še večkrat srečali, ker j ih še 
vedno zanima, kako živi in dela kolektiv, kjer so tudi oni delali dolgo vrsto let 
za dobrobit nas vseh. Tudi njim ne bi bilo vseeno, če naš kolektiv ne bi bi l med 
prvimi v železarni, kot je bi l že pred leti, ko so še oni sami delali. 

Po krajšem sestanku so si upokojenci z zanimanjem, ogledali obrat, posebej 
še novo električno peč. Večina med njimi je izrazila željo, da bi- si radi ogledali 
novo peč, ko bo začela obratovati. 

Po ogledu obrata je bilo skupno kosilo v zgornjih prostorih Kazine. Med ko
silom je obratovodja podelil s upokojencem skromna darila s čestitko za praznik 
republike. 

Ob obujanju spominov na težko delo pred leti in danes je čas kar prehitro 
minil . Zelo "zadovoljni smo se poslovili z obljubo, da se ob prvi pr i l iki spet 
srečamo. 

Mato Panić 
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Operativni plan smo v novembru presegli za 10 odstotkov 

Železarna Jesenice je v no
vembru presegla operativni 
plan skupne proizvodnje kar 
za 10%. Plan blagovne pro
izvodnje pa smo izpolnili s 
114,1 %. 

Finančni načrt Železarne 
Jesenice je bi l presežen. 
Tudi vsi obrati so izpolnili 
ah celo presegli finančni na
črt v novembru. V talilnicah 
so presegli operativni plan 

skupne proizvodnje za 5,9%. 
V tej enoti edino plavž ni 
izpolnil plana, in to na račun 
izboljšanja kakovosti suro
vega železa. Martinarna je 
kar za 9,7% presegla meseč
no proizvodnjo, vendar na 
račun obratovanja v prazni
kih, kar pa je velikega po
mena z ozirom na občutno 
pomanjkanje jekla v valjar-
nah. Na elektropeči so plan 
presegli kar za 12,9%, in to 
na račun visoke vzdržljivosti 
peči I. Ostala obrata v tej 
enoti sta obratovala zadovo
ljivo. 

V valjarnah so visoke^ in 
to za 13,7%, presegli opera
tivni plan skupne proizvod
nje, kljub temu, da je ob
stajala precejšnja nevarnost, 
kaj bo z vložkom za težko 
progo in valjamo 2400. S 
tako nizko zalogo ingotov in 
bram ta dva obrata še nista 
obratovala. Na težki progi 
so imeli na bločni trojki te
žave z valjanjem visoko kva
litetnih jekel, ker je bila 
brada za nastavek nalomlie-
na, kar pa so med praznik' 
zavarili. V žični valjami sc 
v tem mesecu dosegli re
kordno storitev v tonah n:. 

uro. Ostali obrati pa so de
lali zadovoljivo z ozirom na 
pravočasno in zadovoljivo 
preskrbo z vložkom. 

V predelovalnih obratih so 
tudi presegli operativni plan 
skupne proizvodnje za 14,4 %. 
Vsi obrati so plan izpolnili. 
Kolektiv hladne valjarne je 
kot prvi v železarni 7. novem
bra izpolnil letni družbeni 
plan. žičarna je imela zelo 
nizko zalogo valjane žice, in 
to skoraj tisoč ton pod nór
malo. V žebljarni sta odde
lek za vzmeti in bodečo žico 

delala odlično in bosta po 
vsej verjetnosti izpolnila let-, 
ni družbeni plan (težave -v] 
poletnih mesecih). Cevarna 
in elektrodni oddelek pa sta 
delala dobro. 

š e december nas loči do 
izpolnitve letnega družbene
ga plana, š e je čas, da ga 
izpolnimo, predvsem pa, da 
izpolnimo plan po asorti-
mentu, ki je važen, da bodo 
naročniki prejeli naročene 
količine materiala. 

Janez Rozman 

Obvestilo 
Radio klub Koroška Bela obvešča vse člane, da 

bo v ponedeljek, 14. decembra ob 18. uri, redni let
ni občni zbor v prostorih kluba na Koroški Beli — 
stara šola pri gasilskem domu. Na zbor vabijo tudi 
nečlane, ki bi se želeli včlaniti, posebno mladino. 

Proizvodni stroški obratov 
talilnic v oktobru 

Analiza proizvodnih stro- segel malenkostno znižanje, 
škov obratov talilnic za ok- prav tako apnenica. 
tober kaže, da so se v vseh Skupno so dosegli vsi od
petih obratih povečali p ro iz -de lk i obrata plavž v oktobru 
vodni stroški v tem mesecu za 24,6 milijona povečane 
za 1,2 milijona dinarjev. proizvodne stroške. 

PLAVŽ 
Oba plavža sta proizvedla v 

oktobru skupno 9.988 ton 
grodlja po ceni 64.640 din za 
tono, kar je za 4.004 din več 
kot je bilo planirano. Skup
no imata plavža knjižno zvi
šanje 37,0 milijonov dinarjev 
proizvodnih stroškov, kar je 
nekoliko manj kot prikaže 
obračun med planskimi in 
dejanskimi stroški. Vzrok za 
to je bil boljši proizvodni 
asortiment, ki ima za posle
dico višjo vrednost proizvod
nje. 

Vzrok prekoračitve proiz
vodnih stroškov za grodelj 
je bil dražji vsip zaradi slab
šega izplena in s tem pove
čana poraba koksa. Zaradi 
nižje proizvodnje so bi l i tudi 
predelovalni stroški odgovar
jajoče višji, tako da je povi
šanje približno dve tretjini 
zaradi vsipa i n goriva ter 
ena tretjina zaradi predelo
valnih stroškov. 

Ostali oddelki so v glavnem 
dosegli znižanje proizvod
nih stroškov v oktobru. Aglo
meracija je dosegla znižanje 
za 5,5 milijona din pri vlož
ku in porabi koksa. Na pra-
žilnih pečeh so imeli v okto
bru dobro proizvodnjo in so 
znižali proizvodne stroške za 
6,6 milijona dinarjev. Iz iste
ga razloga so dosegli zniža
nje tudi v kamnolomu ap
nenca za 0,5 milijona din, 
Kamnolom za dolomit je do-

MARTINARNA 
Martinarna je dosegla v ok

tobru proizvodnjo 26,678 tori 
surovega SM jekla in sicer s 
proizvodnimi stroški 72.350 
din/t, oziroma 1.746 din 
manj Kot je bila planska ce
na. S tem je dosegla marti
narna knjižno znižanje pro
izvodnih stroškov za 25,7 mi 
lijonov dinarjev, kar pa je za 
približno 26 milijonov manj 
kot pokaže dejanska primer
java med planiranimi in do
seženimi proizvodnimi stro
ški. Vzrok je v slabšem pro
izvodnem asortimentu. 

Vzrok " nižjih proizvodnih 
stroškov je v nižji ceni vlož
ka. Delno gre to na račun 
manjše porabe grodlja kotsje 
bilo planirano, manjše pora
be železnih zlitin, za kar je 
bil vzrok slabši proizvodni 
asortiment, kar se je negativ
no izrazilo pri zgoraj nave
denem knjižnem znižanju in 
manjša poraba nekovinskih 
dodatkov, predvsem apna. 
Zadnje je imelo vzrok v bolj
ši kvaliteti mazuta in ostalih 
surovin, delno pa v proizvod
nem asortimentu. 

Stroški predelave so za 701 
din n a tono višji kot so bili 
planirani, vendar v glavnem 
zaradi višjih osebnih dohod
kov, fiksnih stroškov in del
no pomožnega materiala; 
medtem ko so ostali stroški 
predelave nižji. 

ELEKTROPEČ 
Na elektropeči so proizved

l i v oktobru 1.306 ton suro-
\ega elektro jekla pri cen 
115.016 din na tono,' kar je z. 
16.641 din višje kot po pianu 
Glavni vzrok zvšanja proiz
vodne cene so višji stroška 
za različne žeiezne zlitine, 
kar pa je bila posledici, 
zahtevnejšega proizvodnega 
asortimenta. S tem pa j e b i 
la dosežena tudi višja cena 
izdelanega jekla. 

Tudi stroški predelave so 
nekoliko višji kot je predvi
deval plan, vendar največ za
radi višjih osebnih dohod
kov, medtem ko so ostala 
prekoračenja manjšega zna
čaja. Skupno so dosegli na 
obeh električnih pečeh zvi
šanje proizvodnih stroškov v 
septembru za 257.615 dinar
jev. 

Žarilnica blokov je preko
račila plan proizvodnih stro
škov v oktobru za 54.360 di
narjev, medtem ko je ostala 
obdelovalnica blokov praktič
no na planiranih stroških. 

LIVARNE 
Livarne so dosegle v okto

bru skupno zvišanje proiz
vodnih stroškov preko plani
ranih za 1,9 milijona din. 

Siva livarna je dosegla zni
žanje stroškov za 397.46S din, 
sicer je dosegla pri nekaterih 
postavkah znižanje, pri dru
gih pa zvišanje. Karakteri
stično je zvišanje stroškov 
z a livarski koks, katerega po
raba je večja zaradi tega, ker 
se pri prekladanju in nakla
danju z. grabilcem preveč 
drobi. 

Nova mazutna postaja za martinarno. Čakajo na avtomatiko 
»Honeywell«, ki bo prispela v začetku prihodnjega leta 

V jeklolivarni so v oktobru 
prekoračili planirane proiz
vodne stroške za 2,7 milijona 
dinarjev. Glavni delež na tem 
zvišanju je na stroških čišče
nja, k i zajemajo tudi stro
ške struženja in so posledica 
strožjih prevzemnih pogojev 
s strani naročnikov. 

V kovinolivarni so v okto
bru znižali proizvodne stro
ške za 2,2 milijona dinarjev 
in pri tem imajo poleg višje 
proizvodnje največji vpliv 
nižji stroški vložka, ker so 
lahko uporabili večje količi
ne odpadnega bakra in osta
lih kovin. 

V modelni mizami so v ok
tobru prekoračili stroške za 
1,8 milijona din. Glavno zvi

šanje je na uslugah OZOD i n 
vzdrževanju strojev, delno pa 
odpade tudi n a neobračuna-
no proizvodnjo, k i je bila 
odpremljena v novembru. 

ŠAMOTARNA 
samotama je izdelala \ 

oktobru 2.065 ton različnih 
ognjevzdržnih izdelkov in do
segla v primerjavi s planski
mi stroški določeno znižanje. 
Ker pa je b i l proizvodni 
asortiment v primerjavi S 
planiranim slattši, je imelo 
to za posledico 'knjižno zvi
šanje proizvodnih stroškov v 
tem mesecu za 265.220 dinar
jev. 

K. 

Delovna enota Izpolnitev operat. plana 
skupne proizvodnje v 

plavž 
martinama 
elekffbpeč 
livarne 
opekarna 
T A L I L N I C E 

96,4 , 
109,7 
112,9 

' v 103,6 
105,0 
105,9 

težka proga 
srednja in lahke proge 
žična valjarna 
valjarna 2400 
valjarna 1300 
jeklovlek 1 

V A L J A R N E 

105,6 
112.8 
123.6 
119.7 
118.2 
122.3 
113,7 

hladna valjarna 
žičarna 
žebljarna 
cevarna 
elektrodni oddelek 

115.4 . 
110.5 
114,2 
132,0 
118.6 

PREDELOVALNI OBRATI 114,4 

Ž E L E Z A R N A 
• 

„0,0 



Zakaj samo 4300 ton 
starega železa iz ZDA 

Pr i Združenju jugoslovan
skih železarn^ deluje več od
borov in komisij. Med ostali
m i tudi komisija za nabavno 
službo. Redno se sestaja vsa
ke tri mesece, po navadi pred 
pričetkom novega četrtletja, 
v izrednih primerih pa tudi 
vmes, če stanje v preskrbi z 
osnovnimi surovinami to na
rekuje. Glavna naloga komi
sije za nabavno službo je 
vsklajevanje in usmerjanje 
osnovnih surovin na posa
mezne železarne, upoštevajoč 
dinamiko potrošnje, prehod
ne zaloge in možnosti preskr^ 
be v posameznih obdobjih v 
cilju zagotovitve normalnega 
obratovanja vsem železar
nam, delno pa tudi zagoto
vitve izkoriščanja maksimal
nih kapacitet v proizvodnji 
in odpremi pri naših doba
viteljih kritičnih surovin. 
Glavni predmet razprave na 
sestankih komisije za nabav
no službo je preskrba s sta
r im in belim surovim žele
zom, preskrba z metalurškim 
in livarskim koksom, železno 
rudo, zlasti z rudo za žilav-
ljenje in za plavže iz uvoza 
ter preskrba z ostalimi važni
mi in kritičnimi surovinami 

domačega izvoza in uvoza, 
kot npr, ferolegurami, barv
nimi kovinami itd. 

Na sestankih komisije za 
nabavno službo se tudi dolo
čijo skupna stališča po po
sameznih vprašanjih kot npr. 
po vprašanju cen in dogovo
rijo morebitne skupne akci
je pri dobaviteljih, izmenja
jo izkušnje, dogovorimo se o 
medsebojni pomoči v kritič
nih artiklih itd. 

Stanje v preskrbi z osnov
nimi surovinami je bilo v 
preteklih letih,,pa tudi letos, 
cesto zelo problematično ter 
smo ga reševali samo s pol
nim razumevanjem vseh pri
zadetih, to je, da smo even-
tuelni riziko porazdelili čim
bolj enakomerno na vse že
lezarne. 

Tako na primer je bila le
tos izredno težka preskrba 
z belim surovim" železom, ker 
rekonstruirani plavž v VareŠu 
ni dajal predvidene proizvod
nje. Da ne bi prišlo do za
stoja v eni ali drugi železarv 
ni, je bilo večkrat nujno že 
razdeljene količine iz uvoza 
ponovno razdeliti, v posamez
nih primerih pa celo pošilj-

V modelni mizarni jim primanjkuje prostora 

ke, k i so bile že na poti za 
neko železarno, preusmeriti 
v drugo železarno. Taki ukre
p i niso normalni, vendar nuj
ni v nenormalnih prilikah. 
' Podobno je p r i starem že
lezu. Domači dotok n i ena
komeren ter v ocenjevanju 
predvidenega dotoka za posa
mezno železarno lahko pride 
do znatnih razlik v oceni 
•prehodnih zalog, zlasti še, če 
ni lastnih odpadkov v pred
videni količini, če se nekoli
ko poveča poraba, ali pa da 
izostane predvideni uvoz. 

Po bilanci za četrto če t r t 
letje je bilo predvideno, da 
bi železarna Zenica pri nor
malni dobavi domačega sta
rega železa in polni dobavi 
s strani Brodospasa, razpo
lagala ob koncu leta s pre
hodno zalogo okrog 11.300 
ton. Železarna Jesenice pa z 
zalogo okrog 4.800 ton. 

Na 34. rednem sestanku 
komisije za nabavno službo, 
dne 30. 10. 1964, k i je bil skli
can zaradi nepredvidenih te
žav v preskrbi z nekaterimi 
osnovnimi surovinami, pa se 
je pokazalo, da so bila pred
videvanja o domači dobavi za 
Železarno Zenica preveč op
timistična, da Železarna Ze
nica od Brodospasa ne more 
pričakovati prvotno predvide
nih količin in končno, da-so 
zaloge Železarne Zenice stvar
no manjše, kot je bilo jav-
Ijeno na sestanku dne 30. 9. 
1964. Ker bi Železarna Zeni
ca zaradi tega ob koncu leta 
ostala brez lastne zaloge sta
rega železa, je bi l na sestan
ku komisije za nabavno služ
bo dne 30. 10. 1964 izdelan 
nov razdelilnik uvoznega sta
rega železa v zadnjem če
trtletju. Namesto prvotno 
predvidenih 8.300 ton iz ZDA 
bomo zaradi spremenjene si
tuacije z ladje »Šolta«, k i je 
že prispela na Reko, prejeli 
samo 4300 ton, železarna Ze
nica pa 4.000 ton. Predvidena 
zaloga ob koncu leta bo po 
bilanci z dne 30. 10. 1964 v 
Železarni Zenica 500 ton sta
rega železa, v naši železarni 
pa 2300 ton. 

Zmanjšanje kvote starega 
železa za nas z ladje »Šolta? 
je bilo nujno, če smo hoteli 
rešiti situacijo v Železarni 
Zenica. 

Feodor Čeh 

Jože Vilman, asistent OTOP, Anton Dežman, delo
vodja in Janez Strgar, orodjar v vzdrževanju Javor
nik, so avtorji predloga št. 1610, k i obravnava nji
hovo tehnično' izboljšavo na sekatorju za rezanje 
debele pločevine v valjarni 2400. Izdelali so nov 
gorilec in tako usposobili stari sekator, k i je imel 
le en gorilec, da lahko z njim vzporedno obrezujejo 
plošče na obeh straneh. Tako so povečali storilnost 
dela za 80 odstotkov in prihranili letno preko 35 
milijonov dinarjev. S tov. Vilmanom in Dežmanom, 
k i sem ju obiskal, smo se pogovarjali o novatorski 
in racionalizatorski dejavnosti v naši železarni in 
o nagrajevanju avtorjev. 

O vsem tem menita: »Tehnična izboljšava, ki sva 
jo predlagala, pomeni za valjarno 2400 precejšnjo 
pridobitev, ker je adjustaža v sedanji proizvodnji 
ozko grlo. Meniva, da je pravilnik o ocenjevanju 
in nagrajevanju avtorjev tehničnih izboljšav, k i je 
sedaj v veljavi v naši železarni, pomanjkljiv v toli
ko, ker ne upošteva poleg prihranka oziroma račun
sko izkazane vrednosti predloga tudi vloženega dela. 
Finančni pokazatelji naj bi ne bili edino merilo. 
Posebno velja to za manjše predloge, za katere naj 
bi bil administrativni del bolj enostaven in reševa
nje hitrejše. Morda bi bilo dobro, če bi uvsdli 
enostavne formularje, k i bi ga lahko izpolnil vsak, 
najbolj preprost delavec. Ves postopek naprej pa 
naj bi vodila tozadevna komisija. Izračun stroškov 
in prihranka je zelo zamudno delo, k i se ga vsak 
boji in marsikdo svojega predloga prav zato tudi ne 
prijavi. Posebno drobne predloge bi morda lahko 
za hitrejše reševanje pavšalno nagrajevali, po oceni 
asistenta ali kake druge za to zadolžene osebe. 
Prav bi bilo tudi, da bi za dokumentacijo ne bilo 
treba skrbeti avtorjem ter bi vse to uredil referat 
za novatorstvo in racionalizacijo. Odpraviti pa bo 
treba tudi ljubosumnost, k i zavira razmah te pre-
potrebne dejavnosti.« -jn 

Izdelava modelov za nove valjarne Bela 
Posebna, lahko rečemo, 

specialna dejavnost naših 
modelnih mizarjev v okviru 
naše livarne je vzbudila letos 
večjo pozornost. Izgradnja 
nove valjarne Bela oziroma 
rekonstrukcija železarne je 
zahtevala med drugim večjo 
količino odlitkov. Za izdela
vo odlitkov pa so potrebni 
modeli in o njihovih tvorcih 
smo dolžni spregovoriti ne-

i kaj besed. 

Kolektiv modelne mizame 
pod vodstvom izkušenega de
lovodja Franca Paplerja je 
opravil nadvse pomembno 
delo. Izredno komplicirani 
načrti ameriškega izvora so 
prizadejali pri izdelavi mode
lov nemalo težav, vendar so 
bile do sedaj prav vse uspeš
no premagane. Med posa
meznimi pozicijami so bi l i 
modeli s sestavom 144 kosov 
modelov in jedrovnikov, k i 

so sestavljeni, predstavljali le 
en odlitek. Že iz tega se vidi 
kompliciranost celotnega de
la, k i so ga opravili naši mo
delni mizarji res uspešno. 

Poznavanje načrtov, k i je 
omogočilo prenos posamez
nih pregledov v tr i prostor
ske dimenzije, je bilo uspeš
no le ob znanju in praktičnih 
kvalifikacijah naših modelnih 
mizarjev, k i so z delovodjo 
tov. Paplerjem opravili res 

ogromno, lahko rečemo do
datno delo z najlepšim uspe
hom. 

Za to delo/ k i je sedaj v 
zadnji fazi, z izredno kompli
ciranimi odlitki, je bilo po
rabljenih okrog 22.000 delov
nih ur in 4.350 nadur, izdela
nih je bilo 670 modelov v 
skupni vrednosti 29,909250 
dinarjev. Za to proizvodnjo 
st> porabili preko 64 m 3 mo
delnega lesa. 

Menimo, da lahko damo 
celotnemu kolektivu model
ne mizarne -za do sedaj 
uspešno in strokovno oprav
ljeno delo vse priznanje in 
pohvalo. T. R. 

Z A H V A L A 
Podpisani Janez Iskra se 

lepo zahvaljujem sindikalne
mu odboru predelovalnih, 
c-bratov za denarno pomoč T 
času mojega bolovanja. 

Janez Iskra 

Predloge za tehnične 
izboljšave je treba 
reševati hitreje 
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Aprila 1965 bodo volitve, ker poteče mandat 
polovici skupščinskih odbornikov in poslancev. 
Kandidate bodo i z b i r a l i zbori volivcev. 

Da bi zagotovili vsakomur možnost sodelovanja 
pri sestavljanju predlogov za zbore volivcev, smo 
ustanovili pri občinskem odboru SZDL volimo ko-
misijo, ki zbira predloge. 

Da bi bile priprave na volitve čim boljše, da 
bo res sodeloval vsak občan, predlagajte preko 
katere kole svoje organizacije ali kot posameznik 
volilni komisiji občane, katerim zaupate. Svoje 
predloge pošiljajte volilni komisiji pri občinskem 
odboru SZDL. 

DA BI ZAGOTOVILI ČIM BOLJ DEMOKRATIČNO OBLIKO PRI IZBIRANJU PREDLOGOV ZA K 
NA KOMISIJA PRIHODNJI TEDEN V NEKATERIH VOLILNIH ENOTAH IZVEDLA ANKETO, KATERI 
OBČANOV-VOLIVCEV, ZA KATERE TOVARIŠE SMATRAJO, DA SO SPOSOBNI, DA JIH ZASTOPAJO 

PROSIMO VSAKOGAR, KDOR BO PREJEL ANKETNI LIST, DA GA ČIM PREJ PO SVOJI PRE! 
IZ SVOJE VOLBLNE ENOTE, ZA KATEREGA SMATRA, DA BO LAHKO USPEŠNO DELOVAL V SKU1 
ANKETNI LIST NA NASLOV, KI BO NAPISAN NA ANKETNEM LISTU. 

S takim načinom zbiranja 
predlogov možnih kandida
tov' je- zagotovljena najširša 
demokracija, saj lahko sode
luje vsak volivec. 

Kandidate bomo izbirali 
takole: 

Občani oziroma volivci 
bodo predlagali volilni ko
misiji pri Občinskem odbo
ru • SZDL imena vseh tistih 
tovarišev, katerim zaupajo 
in mislijo, da bi j ih lahko 
uspešno zastopali v skupšči
ni. Predloge lahko občani pri
pravijo za občinsko, okrajno 
in republiško skupščino, 
medtem ko zveznih poslan
cev ne bomo volili spomla
di , temveč čez dve leti. 

Vsak predlog naj poleg 
imena vsebuje še osnovne 
podatke predlaganega tova
riša, kratko obrazložitev, za
kaj je predlagan ter ime 
predlagatelja. 

Predlagani kandidati naj 
bodo iz volilnih enot, v ka
terih bomo volili nove od
bornike! 

Volilna komisija bo vse 
predloge zbrala terjihposre^ 
dovala kandidacijskim zbo
rom volivcev, k i bodo kon
cem januarja in v začetku 
februarja prihodnjega leta. 

Šele na zborih volivcev bo 
dokončno odločeno, kateri in 
koliko predlaganih tovarišev 
bo kandidiralo za novo 
skupščino. 

Volitve ne bodo za celot
no skupščino, temveč bo za
menjanih le polovico odbor
nikov oziroma poslancev, 
druga polovica pa bo zame
njana čez dve leti, tako da 
se bo od sedaj naprej polo
vica skupščine menjala na 
vsake štiri leta. 

V skupščini občine Jeseni
ce bo zamenjanih 38 odbor
nikov, in to 19 odbornikov 
v občinskem zboru in 19 od
bornikov v zboru delovnih 
skupnosti. Po odloku o do
ločitvi volilnih enot traja 
mandat dve leti, to se pra
vi , da poteče spomladi pr i 
hodnje leto vsem tistim od
bornikom občinskega zbora 
m zbora delovnih skupnosti, 
k i so bi l i izvoljeni v volilnih 
enotah, katere so vpisane 
pod lihimi — neparnimi šte
vilkami. 

M A N D A T BO P O T E K E L 
N A S L E D N J I M ODBORNI
K O M OBČINSKEGA Z B O R A : 

Volilna enota 1: sedanji 
odbornik: Franc Mekše — 
območje volilne enote Ra
teče. 

Volilna enota 3: dr. Jože 
Turk — Kranjska gora od 
št. 102 do 185 d. 

Volilna enota 5: Rudolf 
Hlebanja — Gozd in Sred
nji vrh. 

Volilna enota 7: Alojz 
Klančnik — Belca, Podkuže 
Mojstrana (vzhodni del), od 
I— 3, 9, 10, 38-42, 44-48, 
124—127, 131—135, 141—144, 
164—214. 

Volilna enota 9: Berti Brun 
— Hrušica. 

Volilna errota 11: Ljuba 
Tarman — Jesenice: Cesta 
maršala Tita 106, Staneta 
Bokala 1 — 11, 15, Cesta na 
Golico 6—12. 
. Volilna enota 13: Marijan 
Jelovčan — Jesenice: Cesta 
maršala Tita 81, 83, 85, 87, 
89 , 91, 93, 97, 99, 101, 103, 
105, Kurilniška ulica 1, Cesta 
Cirila Tavčarja 10, 12, 14. 
18—20. 

Volilna enota 15: Franc 
Gašperin — Jesenice: Cesta 
maršala Tita 64, 66, 68, 
69—73, Murova, Kosova ul., 
na Pejcah, Ul . Mirka Rog]ja„ 

Volilna enota 17: E m a 
Močilnik — Jesenice: Cesta 
maršala Tita 29—38 , 40, 
43—47, 50—55 , 57—63, 65, Pod 
Mirco, Cesta Franceta Pre
šerna od 1—4. 

Volilna enota 19: Anton 
Komljanec — Jesenice: Alja
ževa ul., Gregorčičeva ul., 
Cesta Toneta Tomšiča od 
II—21, 22, 27, 28 . 30 . 31, 34, 
35, 42, 43, 45, 47, 48, 50 , 52, 
56—68, Razgledna pot 4, 9, 
10, 13, 15, 16, 18, 22, 23, Cesta 
bratov Stražišar 1, 2, 4, 5, 
7, 8, 8 a, 9—20, 22-41. 

Volilna enota 21: Gregor 
Novak — Jesenice: Indu
strijska ul . 2, 4, 6, 8, 10, 12, 
14, Ul . Cankarjevega bataljo
na. Cesta železarjev ocf 11 do 
15, 17—19, 20—35, Ulica Gust-
lja Štravsa, Ulica Franca Be-
nedičiča. 

Volilna enota 23: Milan 
Lempelj — Jesenice: Cesta 
Franceta Prešerna 38, 43—49, 
Vrtna ulica, Hrenovica, Fu
žinska cesta, Cesta l .maja 
od 1—23, Ilirska cesta 1, 16, 
18, 19—21, Ulica heroja Verd-
nika 1, 3, 5, 7, 8, Janševa 
ulica, Mencingerjeva ulica, 
Čopova ulica. Medvedova 
ul . od 1—8. 

Volilna enota 25: Anton 
Mrak — Jesenice: Cesta 
l .maja od 68—73, 75—102, 
104—137, 139—141. 

Volilna enota 27: Franc 
Treven — Javornik: Cesta 
Borisa Kidriča od 1—30, Do-
bravska ulica. Terenska u'i-

ca. Cesta Janeza Finžgarja, 
Ulica Srečka Kosovela, M i 
nerska ulica 1—6, . Udarna 
ulica, Ulica Vojka Premrla, 
Ulica Slavka Likoviča, Sav
ska cesta 1, l / a , 2, 4—8, 10, 
11, 21—23, Pot Otmarja No
vaka 1, 2, 7, Podkočna. 

Volilna enota 29: Franc 
Iskra — , Javornik — Koro
ška Bela: Cesta talcev, Pot 
ilegalcev 11, Cesta Borisa 
Kidriča 42—44, 46—48, Cesta 
Viktorja Svetina, Javorniško 
nabrežje, Potoki. 
. Volilna enota 31: F ran ; 
Kllnar — Planina pod Goli
co. Prihodi, Plavški rovt, 
Javorniški rovt. 

Volilna enota 33: Anton 
Arh — Blejska Dobrava od 
34—127. 

Volilna enota 35: Adolf 
Mekina — Žirovnica. 

Volilna enota 37: Franc 
Dolar — Breznica, Smokiič, 
Rodine, Doslovče. 

V ZBORU D E L O V N I H 
SKUPNOSTI POTEČE 
MANDAT 
N A S L E D N J I M 
ODBORNIKOM: 
Volilna enota 1: sedanji 

odbornik: Anton Koseij — 
območje volilne enote: Elek
trarna Moste, Elektro Ži
rovnica, LIP Bied — obrat 
Mojstrana — Belca, »I/olir-
ka« Ljubljana — obrat Je
senice, ČP »Gorenjski tisk« — 
obrat Jesenice, LIP Bled — 
obrat Jesenice, Spodnji Plavž. 

Volilna enota 3: Franc 
Globočnik — železarna Je
senice: plavž, elektropeč. 

Volilna enota 5: Erika 
Drešar — Železarna Jeseni
ce : elektrodni oddelek, sa
motama, gradbeni oddelek. 
Volilna enota 7: Janez P i -

kon — Železarna Jesenice: 
promet, transport. 

Volilna enota 9: Jože Stare 
— Železarna Jesenice: elek-
trodelavnica, energijski ob
rati. 

Volilna enota 11: Valentin 
Jeršin — železarna Jesenice: 
Gostinska enota »Žeiezar«, 
nadzorna služba, poklicna 
gasilska in reševalna služba. 

Volilna enota 13: Zvone 
Teržan — železarna Jesenice: 
upravne službe, vodstvo ta
lilnic, predelovalnih in ener
gijskih obratov. 

Volilna enota 15: inž. Sta
ne Sekne — Železarna Jese
nice: Javornik II, vodstvo 
vaJjarn. 

Volilna enota 17: Ivan Až-
man — Železarna Jesenice: 
Javornik III, promet, trans
port Javornik, energija Ja
vornik, energija Javornik, 
OTK Javornik. 

Volilna enota 19: Franc 
Vovk — SGP »Gradiš« — 
gradbišče Jesenice, SGP »Go
rica« — gradbišče Jesenice, 
SGP »Projekt« — gradbišče 
Javornik, Metalna Maribor, 
Vatrostalna Zenica. 

Volilna enota 21: Stane 
Demšar — Sekcija za vleko 
— kurilniška izpostava Jese
nice, ZTP Ljubljana — želez
niška postaja Jesenice. 

Volilna enota 23: Jože Ma-
lej — TP »Rožca« Jesenice, 
Ljubljanske mlekarne — po
slovalnica Jesenice, Kmeti j-
sko-vinarska zadruga Vipava 
— klet Jesenice, Državna za
ložba Slovenije — knjigar
na in papirnica Jesenice^ 
TP" »Delikatesa«, prodajalna 
obutve »Alpina« Jesenice«, 
prodajalna obutve »Borovo« 
Jesenice, prodajalna obutve 
»Runo« Jesenice, Slovenija 
šport Jesenice, ČP »Delo« — 
podružnica Jesenice, ČP 
»Ljubljanski dnevnik« — po
družnica Jesenice, TP »ZAR
JA« Jesenice, Ribarstvo Ljub
ljana — ribnik Jesenice, Sa
dje zelenjava — poslovalnica 
Jesenice, Gorenjska oblačila 
Kranj — poslovalnica Jese
nice, »Naprijed« Zagreb — 
poslovalnica Jesenice, »Var-
teks« Varaždin — posloval
nica Jesenice, prodajalna 
obutve »Planika« — poslo
valnica Jesenice, TP »Tobak« 
Ljubljana — skladišče Jese
nice, Tobačna tovarna Ljub
ljana — poslovalnice Žirov
nica, Jr.vornik, Jesenice, 
Mojstrana in Kranjska gora, 
TP »Univerzal« Jesenice, pro
dajalna obutve »Peko« — 
poslovalnica Jesenice, »Od
pad« — odkupna postaja Je
senice, »Koteks Tobus« Ljub
ljana — odkupna postaja Je
senice, »Planta Coop« Novi 
Sad — skladišče Jesenice — 
Hrušica, TP »Živila« Kranj 

— »Škrlatica« Kranjska gora. 
Vino Bled — skladišče 
Kranjska gora, Narodna ban
ka SFRJ — služba družbene
ga knjigovodstva Jesenice, 
Komunalna banka Jesenice, 

Zavarovalnica Jesenice. 
Volilna enota 25: Franc 

Mali — Obrtno podjetje »Ko-
vinoservis« Jesenice, Stano
vanjska skupnost Podmežak-
lja (delavci), Stanovanjska 
skupnost Javornik — Koro
ška Bela (delavci), privatni 
obrtniki Javornik — Žirov
nica, Lesno-galanterijski ob
rat Jesenice. Obrtna delavni
ca »Tapetništvo« Jesenice, 
Gorenjska oblačilnica Kranj 
— oortna delavnica Jesenice, 
Mesarsko podjetje Jesenice, 
Mesarsko podjetje - škof ja 
Loka — poslovalnica Jeseni
ce, Parne pekarne in slašči
čarne Jesenice, Obrtno pod
jetje »Kroj« Jesenice. 

Volilna enota 27: inž. Emi l 
Golob — Kmetijski in gozd
ni proizvajalci v Ratečah, 
Podkorenu, Kranjski gori in 
Logu, - Srednjem vrhu in 
Gozd Martuljku pod Golico, 
Prihodih in Plavškem rovtu, 
Blejski Dobravi, Koroški 
Beli, Javorniškem rovtu, Po
tokih, Mostah, Bregu, Ži
rovnici in Selu pri .Žirovnici, 
Zabreznici, Vrbi , Breznici, 
Smokuču, Rodinah in Do-
siovčah; Zavod za gojitev 
divjadi »Triglav« Bled — re
virji: Kranjska gora, Gozd 
Martuljek, uprava Jesenice; 
Gozdna uprava Jesenice — 
revir Žirovnica; Veterinarska 
postaja Jesenice. 

Volilna enota 29: Branimir 
Lorenčič — Osnovna šola 
Žirovnica, Prešernova rojst
na hiša v Vrbi , ŽIC Jeseni
ce, Zavod za pedagoško služ
bo Jesenice, Delavska uni
verza Jesenice. 

Volilna enota 31: Marija' 
Premrl — Splošna bolnišni
ca Jesenice, Zdravstveni dom. 
Jesenice, Lekarna Jesenice, 
Rešilna postaja Jesenice, Že
lezniški zdravstveni dom 

France Žvan Druga najpomem 
panoga občine -

(nadaljevanje) 
»Erika« pa vsemu na

vkljub stoji in kaj bo, če bo 
stala dalj kot mi, ne glede 
na to, kako bomo skrbeli za 
sebe in kako zanjo. 

»Dom pod Golico« je bi l 
nekoč prijeten in sodoben. 
Ko je po vojni pogorel in 
so zgradili novega, ta ni bil 
slabši od predvojnega. Kljub 
temu v tako oskrbovanega, 
kakor je zdaj, človek kar ne 
gre rad. Občutiš, da je zgrad
ba sposobna za kaj več. N i 
ti pa v stanju nuditi niti 
takšne domačnosti kot naj
preprostejša planinska koča. 

»Razor«, »Erika«, »Dom 
pod Golico« hi po tem redu 
naprej. To so stare kapacite
te kakor pravimo in malo-
danc se jih sramujemo, ker 

niso moderne. Takšne kapaci
tete so povsod po svetu ve£k 
kapital. Znajo j ih vzdrževati, 
znajo v njih obračati denar 
in znajo na njihov / račun 
ustvarjati sredstva za ''mo
dernejše kapacitete. Le pri 
nas tega ne znamo in noče
mo. P r i nas raje tarnamo o 
njihovi zastarelosti kakor bi 
razmišljali, kako s potrebno 
domačnostjo,' dobrim počut
jem in intaktnim vzdrževa
njem ustvarjati denarje za 
modernizacije, adaptacije, no
vogradnje . . . Nismo v stanju 
izpeljati najbolj naravnih 
ekonomskih zakonitosti o v i 
talnosti starih organizmov. 

Res sobe v »Domu pod Go
lico« in v »Razoru« ne mo
rejo sprejeti niti količkaj 
zahtevnih eostov. V orvem 
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Občani! 
Ljubljana J. amt 
senice. Obratna 
železarne Jesenice 

Volilna enota 3 
Ramuš — Občin 
SZDL Jesen ce, Ol 
mite ZKS Jesenic« 
sindikalni set Jei 
činski komi f ' Z M 
Občinski oc! or Z 
senice, Obči >ki o 
Jesenice, sčins 
R K S Jeseni* , Ob 
Svobod Je! (rice, 
zveza prijat jev i 
senice, Ob< &ska 
telesno vzgo a Jes 
novanjske £tpno 
ce (uslužbenci), 
občine Jesenjc«— 

Volilna enota ; 
Kejžar — Obrne jr 
ništvo Jesenjce, P 
Jesenice, De-tje-— 
Postaja LM Jeser 

T 

' dne 
Ob (nski 
Od zem 
tra Isfuzi. 
doi u p i 
ure po 
od/ / k r 
javi ajo 
ne fimejc 
nina itd. 
niško pr 
plačno iz 

Ker S' 
z gode, k 
fuzijo kr 
n^nicah 
potrebno 
odzovem< 

so brez ogrt tamja 
vode, v drui fm t 
like in niso ir stE 
individualnega«, ko 
kaj malo ii-H* b< 
če bo ob splošni 
turizma pod oGol 
graditvijo žičnice) 
dobil centralno ] 
vodovodno mstal; 
pak bo ravno v t 
zaradi slabega i 
dotrajalo že rano 
gega. 

Druga oblika i 
vlaganja sredstev 
dobro, tekoče vzd 
izboljšave sedanji 
nih kapacitet. & 
to b i najbrž mor 
jati gostinske* < 
same ali pa bi 
nudili maniša rx 



ZA KANDIDATE, BO OBČINSKA VOLIL-
KATERE NAMEN JE UGOTOVITI MNENJE 

VSTOPAJO V SKUPŠČINI. 
VOJB PRESOJI IZPOLNI Z IMENOM OBČANA 

SKUPŠČINI IN MU ZAUPA TER VRfJE 

Priznanje za nesebično delo 
Na Jesenicah darujemo letno približno 364 litrov krvi 
— dragocenega zdravi la^ 
V štirih letih je 4307 prostovoljnih krvodajalcev daro-
valo 1455 litrov krvi . 
A l i zadoščajo te količine krv i za jeseniške potrebe? 

ta . . . ambulanta Je-
Obi atna ambulanta 

e Jisenice. 
» enota 35: Zdravka 

Občinski odbor 
:sen]ce, Občinski ko-
1S Jfesenice, Občinski 
H S 
©mil 

Jet Jesenice, Ob-
' Z M S Jesenice, 

odlor ZB NOV Je-
ki odbor Z V V I 

Ibčinski odbor 
Občinski svet

nice. Občinska 
¡ev mladine Je 

»eni« 
Je 

ijatl 
Obahska zveza za 
vzgc p Jesenice, Sta-
e ipnosti Jeseni-

UŽIK ici), Skupščina 
esetiice— uprava. 

ei trta 37: Ludvik 
— C »mejno poverje-
eserjfce. Postaja L M 
Do je — Mojstrana, 

L M Jesenice, Dovje 

— Mojstrana, oficirji JLA 
Žirovnica, Obmejno poverje-
ništvo Rateče, K r a n J s k a gora, 
Zavod za izgradnjo turist ič
nih objektov Kranjska gora, 
ofjcirji JLA Kranjska gora, 
Meteorološka postaja Rateče. 

Mandat preteče tudi polo
vici članov republiške skup
ščine. V naši občini preteče 
mandat naslednjim poslan
cem: . " ! - ' \, 
! Republiški zbor: Adolf A r i -

gler ^—' vse- območje krajev
nih področij Sava, Podme-
žaklja, Javbrnik, Dobrava in 
Žirovnica. 

Gospodarski zbor: Teodor 
Okrožnik — vse gospodarske 
delovne organizacije v ob
čini. 

Prosvetno-kulturni zbor: 
Ivo ščavničar — vse kultur-
no-prosvetne delovne organi
zacije v občini. 

To nadvse humano akcijo 
za zbiranje krvi uspešno vo
dijo organizacije Rdečega k r i 
ža in e tem nudijo neprecen
ljivo pomoč naši zdravstveni 
službi, ali bolje rečeno skrbi
jo za stalne zaloge tega tako 
uspešnega zdravila. Lani je 
poteklo že sto let od ustano
vitve organizacije Rdečega 
križa. Pri nas je bila ta člo
vekoljubna organizacija usta
novljena leta 1876. Današnji 
jugoslovanski Rdeči križ pa 
je b i l , ustanovljen 9. maja 
1944 -v osvobojenem Dr vam, 
18. junija istega leta pa je 
bil v Gradacu v~13eli Krajini 
ustanovljen tudi slovenski 
Rdeči križ. 

V dvajsetih letih obstoja 
obnovljene organizacije je ju
goslovanski Rdeči križ o d i 
gral pri naši soicalistični gra
ditvi brez dvoma zelo po
membno vlogo. V borbi z 
zdravstveno neprosvetljenost-

jo, v borbi proti nalezljivim 
boleznim, z organizacijo • in 
razdeljevanjem mednarodne 
pomoči, z organizacijo kom
pleksne zdravstvene vzgoje, 
v borbi proti tuberkulozi, v 
organiziranju pomoči ob ele
mentarnih nezgodah in ne 
nazadnje pri organizaciji pro
stovoljnega krvodajalstva, je 
postal jugoslovanski Rdeči 
križ pomembna družbena sila, 
.ki se je dvignila daleč nad 
nivo klasične humanitarne 
organizacije. Na. področju kr
vodajalstva je tej organizaciji 
uspelo že leta 1953 zbrati 
20.210 prostovoljnih krvoda
jalcev v Sloveniji. V desetih 
letih pa so ta krog razširili 
na 61.652 prostovoljnih krvo
dajalcev, k i so lani darovali 
19.540 litrov krvi. Občinski 
odbor Rdečega križa na Jese
nicah je za prostovoljne kr
vodajalce, k i sov, že večkrat 
darovali svojo kri, pretekli pe-

voja kri rešuje življenje! 
[ dneh 17., 18. in 19. decembra bo na Jesenicah 

Ob nski odbor R K organiziral krvodajalsko akcijo. 
Od :em krvi i bb izvedla posebna ekipa Zavoda za 
tra sfuzijo "ikrvi SRS Ljubljana in to v delavskem 
doj u pr i Jelenu, v .navedenih dneh od 6. do 14. 
ure po potrebi pa tudi popoldne, kolikor -bi bi l 
od; i krvodajalcev velik. Na odvzem krvi naj se 
javi ajo zdravi ljudje, k i pa pred odvzemom krvi 
ne^mejo jesti, posebno mastnih jedi (maslo sla
nina itd.). Vsak krvodajalec bo predhodno zdrav
niško pregledan, po odvzemu pa bo prejel brez
plačno izdatno malico. 

Ker so v našem podjetju še vedno številne ne
zgode, k i zahtevajo za uspešno zdravljenje trans
fuzijo krvi in ker s krvjo pogosto zdravniki v bol
nišnicah rešujejo življenja naših žena in otrok, je 
potrebno, da se tej človekoljubni akciji zavestno 
odzovemo! Nikdar ne vemo, kdaj bomo potrebovali 

kr i , saj pravi pregovor, da nesreča ne počiva! Lah
ko je vsak čas nezgoda doma, na poti, na vožnji 
— in kako hvaležni bomo tedaj vsem onim, k i so 
iz človekoljubja do soljudi žrtvovali tovariško in 
nesebično svojo kr i za trpeče, poškodovance in 
okrevance. Če ne bomo sami pripravljeni na žrtve, 
ne pričakujmo velikodušnosti od drugih! 

Upravni odbor našega podjetja je odobril vsa
kemu krvodajalcu, k i bo oddal kr i , po 4 ure izred
no plačanega dopusta. N i torej bojazni, da bi krvo
dajalca ta odvzem krvi oviral pri delu, ker bo po 
odvzemu krvi lahko vsak odšel domov, če bo oddal 
kr i med dnino. 

V prihodnjih dneh se bo oglasila po obratih ak
tivistka Rdečega križa in nabirala prijave. Prijav
ljajte se za to človekoljubno akcijo v čim večjem 
številu, kajti kr i rešuje življenja! 

tek organiziral v tovarniški 
Kazini družabni večer. Pred
sednik Občinskega odbora R K 
Pavle Dolar je uvodoma ori- J 

sal razvoj in delo Rdečega 
križa v svetu in pri nas, po
tem pa v imenu Glavnega od
bora R K za Slovenijo več
kratnim krvodajalcem podelil 
priznanja za njihovo nese
bičnost, za visoko moralno-
etično zavest, za darovano 
lastno kri, s katero so poma
gali- rešiti mnoga življenja. 
"Podeljene so bile štiri -častne 
diplome, štiri zlate značke in 
119 srebrnih značk. 

Častno diplomo je najprej 
predsednik tov. Dolar izročil 
zastopniku upravnega odbora 
železarne Lojzetu Likovičuza 
polno razumevanje in za vse
stransko pomoč železarne ob 
vseh krvodajalskih akcijah. 
Ob tem je še posebej pouda
r i l velik doprinos oddelka za 
zdravstveno socialno in hi
giensko tehnično varnost, ki 
vsakokrat nudi veliko pomoč 
pri uspešni izvedbi akcie-
Poleg železarne so častne di
plome prejele še Elza Ceg-
nar, k i je že 41-krat darovala 
kri in Marija Balanč ter A n i 
ca Pogačar.. 

Zlate značke so prejeli t i 
sti, k i so darovali kri de
setkrat, srebrne pa za petkrat 
darovano kri . 

Za prejeto diplomo se je 
Lojze Likovič v imenu uprav
nega odbora zahvalil in - ob
ljubil vsestransko pomoč že
lezarne tudi v bodoče,. Vsem 
nagrajencem pa je v imenu 
Občinskega odbora SZDL če
stital tajnik Milan Burja. 

Koliko krvi potrebujemo? 
Na današnji stopnji medi

cinske znanosti in razvoja 
zdravstvene službe si ne mo
remo več zamišljati uspešne
ga zdravljenja številnih bo
lezni, saj je kri zdravilo, ka
terega se za zdaj še z. niče
mer ne more nadomestiti. Tu
di sam razvoj kirurgije zah
teva .vedno večje količine kr-
v^ ker se računa, da je pri 
operacijah slepiča, želodca, 
ledvic, jeter potrebnih za vsa

ko operacijo 1 do 3 litre krVL 
Za operacijo srca pa potre
bujejo celo 16 do 17 litrov 
krvi . 

V jeseniški bolnišnici so 
samo v zadnjih šestih mese
cih letošnjega leta porabili 
za transfuzijo 234 litrov k rv i 
ali okrog 40 litrov mesc'-no, 
oziroma 433 litrov letno. To 
je več kot nam jo na Jese
nicah us->e letno zbrali. Pr i 
tem moramo upoštevati, da se 
naši občani zdravijo tudi v 
drugih bolnišnicah, kakor da 
tudi iz drugih-občin prihajajo 
v našo bolnišnico. 

Ne samo stalne potrebe 
zdravstvenih ustanov, temveč 
tudi neverjetno velike mož
nosti za nesreče pri delu, 
prometne nesreče in vedno 
pogostejše elementarne: ne
zgode, nas stalno opozarjajo 
na našo dolžnost in nas k l i 
čejo na Domoč — pomoč svo
jemu bližnjemu, morda tudi 
sebi! z. P. 

ZAHVALA 

Ob prerani izgubi naše 
mame in stare mame 

MARIJE ZORMAN 

se zahvaljujemo vsem, ki so 
nam kakorkoli pomagali V 
času njene bolezni. Prav po
sebno se zahvaljujemo sose
di Mari Bradaška za njeno 
nesebično pomoč, vsem za 
podarjeno cvetje in prav ta
ko vsem lastnikom osebnih 
avtomobilov, kakor tudi ja-
vorniški godbi in ostalim, k i 
so jo spremili na njeni zad
nji poti. 

žalujoči: hčerka A n 
gela, sin Vinko, vnuki 
Franci, Ana, Janez, 
Lojze z družino, sna
ha Micj in ostalo so
rodstvo. 

nejša gospodarska 
urizem 

sodelovanju obstoječih go
stinskih delovnih organizacij 
bi tudi z združevanjem sred
stev in medsebojnim kredi
tiranjem lahko marsikaj do
segli. 

Vsekakor je za vselej ko
nec stanju, ko je nastopala 
občinska skupščina kot inve
stitor v turizmu. Nastopati 
naj začno gostinske delovne 
organizacije same, ker n i 
čisto nič ekonomske logike v 
dejstvu, da občinska skup
ščina plačuje anuitete za 
novozgrajeni hotel »Prisank« 
v Kranjski gori i n bo del 
anuitet odplačevala tudi še 
v letu 1965 ter pozneje. V 
bistvu plačuje te anuitete 
jeseniški občan, k i na ta 
način umetno vlaga del svo-
ieea dohodka v turizem, na

mesto bi z njegovim denar
jem urejevali komunalne 
probleme, k i j ih v občini 
resnično ne manjka (pomi
slimo samo na jeseniški vo
dovod, pokopališče, ceste 
itd.). 

Za večji poslovni uspeh 
turizma kot gospodarskega 
področja je treba doseči več
je trošenje pri tistih turistih, 
k i zaidejo k nam. Jugoslo
vansko povprečje se giblje 
okrog devet dolarjev dnev
no na tujega gosta. Povpreč
je _v sosednjih državah (Av
strija, Italija, Švica, Franci
ja) pa se giblje od petnajst 
dolarjev navzgor. Kako oni 
dosežejo, da turist pri njih 
zapravi enkrat več kot pri 
nas? V pensicnskih uslugah 
skoraj ni več bistvene razli
ke ,razen seveda v modernih 
ekskluz ;vnih hotelh, kjer si 
Detičniki med drugim tudi 

izmišljajo, kako zapraviti de
nar. Vendar petičniki k nam 
ne zaidejo, ali pa so vsaj 
zelo redki. K nam zahaja 
srednji sloj, pa tudi ljudje, 
ki imajo zelo malo denarja. 
Vendar čisto brez denarja 
ni nihče, ki kolovrati po sve
tu. Zato je dokaj čudno, da 
tudi pripadniki srednjega 
sloja, ki so prišli z malo de
narja, menjajo svoje dinarje, 
k i so j ih kupili ob vstopu, 
spet v marke in guldne, ko 
se vračajo. Ob povratku so 
imeli letos menjalci na Ko
renskem sedlu precej dela 
i n izdali so precej tujih 
plačilnih sredstev, da so j ih 
tujci odnesli spet domov. 
Pojav nam kaže, da so mno
gi tujci nameravali potrošiti 
več kot j im je dejansko uspe
lo potrošiti in da so j im zato 
dinarji ostali. Abotno b i bilo 
misliti, da smo j im dajali 
prepoceni hrano in prenoči
šča. Oboje je bilo najbrž do-
vplj drago, morda marsikje 
celo toliko drago, da se bodo 

prihodnjič obotavljali priti. 
Vendar nismo znali zajeti ti
stega dela njihovega denarja, 
kj so ga turisti pripravljeni 
porabiti poleg stroškov za 
nastanitev in osnovno pre
hrano. Nikakor ni mogoče 
reci, da takšnih možnosti ni . 
Zelo veliko jih je in nekatere 
se nam ponujajo same po 
sebi. 

Poglejmo jih nekaj! 
Na Vršiču stoji skromen 

in ne preveč čeden kiosk, ki 
je ustvaril letos prenekatero 
nedeljo več kot dvesto tisoč 
dinarjev - prometa. Prometa s 
cigaretami, razglednicami, 
znamkami in z zelo skromno 
izbiro spominkov, ki niso bili 
niti dovolj lepi niti dovolj 
poceni. Po zaključku poslo
vanja se bo najbrž izkazalo, 
da je ta kiosk ustvarjal več 
prometa kot sosednji Tičar-
jev dom z vsemi sobami ku
hinjo in prodanimi pfjrcami. 

Pa vendar je toliko težav. 

preden lahko nekdo postavi 
mnogo lepši kiosk od tistega 
na sedlu Vršiča. 

Ne mislim, da bi se lahko 
večina turističnega prometa 
odvijala v kioskih in majhnih 
bifejih. Ne. Pač pa so nujno 
dopolnilo k razvitemu turiz
mu in v njih je znaten del 
poslovnega uspeha za tiste 
dolarje, k i j ih zapravijo tuj
ci preko sedanjih devetih. 

Gostinsko podjetje »Pošta« 
najbrž nima interesa pretira
vati uspeha s kioskom na 
Korenskem sedlu. Pravijo, da 
bo plačana celotna.investicija 
v dveh letih, potem bo pa 
ustvarjal, čisti dohodek. Se
veda je pa dokaj čudno, da 
isto podjetje, ki je znalo na
staviti nekaj paše odhajajo
čim turistom, da puste pri 
nas še nekaj denarja, ni v 
stanju urejevati razmer v go
stinskem lokalu na sedlu. 

(nadaljevanje) 

9 

ogreä anja in tekoče 
dnij! m tudi preve-
aiso I f stanju nuditi 
ilnegjk, komfbrta. A 
3 i i^k bo koristilo, 
>b splošni aktiviteti 
podi Golico (z iz-

0 žičnice) tudi ,Dom' 
antralno kurjavo in 
10 frstalacijo, am-
ravnj) v tistem času 
slabaga vzdrževanja 
1 že j mnogokaj dru-

• 

oblika nadaljnjega 
sredstev je zatorej 

ekoče vzdrževanje in 
e sedanjih turis t ič-
laciteÄ, Sredstva za 
ijbržj morale ustvar-
stinsie organizacije 
i P a bi j i m lahko 
aaniaa nosojila. Ob 
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Železarska metalurška podjetja 
demokratične republike Nemčije 
V oktobru je zveza rudarjev in metalurgov DR Nemčije 
sklicala letno skupščino v K a r l Marx Stadtu. Na povabilo 
zveze sem se zasedanja udeležil kot delegat Združenja jugo-
slovanskih železarn. Skupščine so se udeležili zastopniki 
rudarjev in metalurgov iz vseh vzhodnih socialističnih držav, 
kakor tudi zvezne republike Nemčije in Francije. Namen 
skupščine je b i l pregledati dosedanje delo v metalurgiji in 
poglobiti stike s tehničnimi organizacijami sosednih socia-
lističnih držav s ciljem, da b i obravnavali vse novejše uspehe 
znanosti v razvoju črne metalurgije. 

Zato so poleg referatov 
vzhodnonemških strokovnja
kov imeli strokovne referate 
tudi Rusi, Poljaki, Cehi in 
Madžari. Skupščina je zase
dala tr i dni. Po vsakem refe
ratu je bila razprava o poda
ni temi in je bilo vsako vpra
šanje temeljito ter dosledno 
obravnavano. Strokovni del 
zasedanja skupščine se je od
vijal po odborih in to: ru
darstvo, kemija in ognjeod-
porni material ter železar
stvo. Predavanja so bila na 
visokem znanstvenem nivoju 
in so pokazala velik korak 
naprej v črni metalurgiji v 
Vzhodni Nemčiji. 

Za tuje delegacije je župan 
mesta priredil ob zaključku 
skupščine sprejem. Kot ju
goslovanski delegat sem bil 
povsod zelo pozorno in pri
jazno sprejet. Po zasedanju 
skupščine sem obiskal neka
tera železarska podjetja S 
pomočjo nemških tovarišev, 
ki so bili v letošnjem letu v 
Jugoslaviji z vzhodnonemško 
delegacijo, sem si ogledal šest 
metalurških podjetij in si
cer: 

Jeklovlek Lugau, ki ima let
no proizvodnjo 30.00Ö ton 
vlečenega, luščenega in bru
šenega jekla, železarno v 
Freitalu, ki ima šest električ
nih peči in dve S M peči z 
letno proizvodnjo 230.000 ton 
jekla, od tega 70% elektro 
jekla, in valjarne srednje in 
fine proge. Jeklovlek v Lugau 
spada pod to podjetje. Žele
zarna proizvaja samo kvali
tetna legirana in visoko le-
girana jekla V sestavu ima 
kovačnico z letno proizvodnjo 
blizu 15.000 ton kovnega ma
teriala.. 

Naslednje podjetje je bila 
livarna Coswig, k i izdeluje 
valje za vse nemške valjarne 
in je tudi naš dobavitelj. 

Eno večjih mertatlurških 
podjetij je železarna v Riesi. 
Proizvaja en milijon ton su
rovega jekla in valjanega, ma
teriala okrog 800.000 ton, od 
tega 180.000 ton cevi. Zapo
slenih ima čez 9.000 ljudi. V 
jeklarni imajo devei: S M pe

či in tri električne peči. 
Valjčne proge obsegajo: bloč-
no progo, srednjo in fino 
progo ter proge za valjanje 
cevi. železarna proizvaja v 
glavnem jeklo za masovno 
potrošnjo. 

V železarni Thale sem si 
ogledal valjamo fine pločevi
ne. Ta valjarna ima šest 
prog, od katerih so štiri me-
haniziirane na enak način 
kot, je naša fina pločevina 
Proizvaja 'letno 175.009 . ton 
ptočevine, od tega: 5.009 ton 
trafo HI 12.009 ton dtoamb; 
pločevine. 

Pri Berlinu v Hennigsdorfu 
je železarna, ki proizvaja 

450.000 ton jekla i n ima v je
klami šest S M peči in štiri 
električne peči. Valjarne so 
sestavljene iz bločne, sred
nje, dveh profilnih prog 
in • žične valjarne. Jeklo
vlek je . deljen na dva 
oddelka in to v odde
lek v Hennigsdorfu, kjer pro
izvajajo 45.000 t on letno in 
jeklovlek v Delitschu s 35.000 
tonami letno. To podjetje 
proizvaja kvalitetna^jekla in 
je za- našb primerjavo zelo 
zanimivo. Podjetje zaposluje 
7.009 ljudi. Pr i vseh podjet
j ih so osnovni vložni ingoti v 
težah od 1 do 2,5 tone. 

Demokratična nemška re
publika proizvaja blizu 3 mi
lijone 700.000 ton jekla, od 
tega je 2,500.000 ton v valja
nem stanju. N a višjo prede
lavo po toplem valjanju gre 
13 milijona ton. Skupaj je 
v železarstvu zaposlenih 
okrog 50.000 ljudi. Zaradi sla
be surovinske baze se razvija 
njihovo železarstvo v izdelke 
s čim večjo kvalitetno vred
nostjo, kar j im narekuje tudi 
močno razvita predelovalna 
strojna industrija. Njihova 
proizvodnja strojev je na v i 
soki stopnji, dobre kvalitete, 
kar smo lahko opazili na na
šem zagrebškem velesejmu. 

Podjetja, katera sem obi
skal, so tehnološko in disci
plinsko lepo urejena. Vsa so 
delno zastarela, bila so med 
vojno porušena in so jih za
čeli obnavljati šele po letu 
1948. Vendar jih to ne moti. 
Sedaj ne vlagajo velikih in
vesticij, ampak izboljšujejo 
tehnološke postopke z manj
šimi racionalizacijami. Seve
da je vodenje vseh teh pod
jetij centralizirano in so 
združena v dveh organizaci
jah in to: Vereinigung Volks
eigner- Betrieb — W B za 
rudo in surovo železo in po
sebej enaka organizacija za 
jeklarne in valjarne — žele
zarstvo. Direkcije teh zdru
ženj imajo sedež v Berlinu-. 

Delavcev j im primanjkuje 
in imajo zaposlenih precej 
žensk. V nekaterih podjetjih, 
ki sem jih obiskal, je bilo 
zapečenih tudi do 20% žendki 

Vsa lažja delovna mesta 
zasedajo žene na tri'izmene, 
vendar smatrajo, da je lažje 
delovno mesto žerjavovodja, 
strojnik, pulti, mehanizirani 
stroji in tako dalje. Zahteva
jo pa od žene isto predizor 
brazbo - strokovno šolo - kot 
od moških. Značilno je, da 
postopoma odpravljajo moj
stre' in jih nadomeščajo z 
asistenti, inženirji in tehniki. 
Veliko skrb posvečajo var
nosti pri delu. Za to vlagajo 
sredstva, zahtevajo pa, da so 
le-ta pravilno izkoriščena. Pr i 
njih- ni vprašanja nošenja in 
uporabe zaščitnih sredstev in 
zdelo se mi je, da je to po>-
samezhikom prišlo že v kri; 
Čelade uporabljajo povsod, 
ne oziraje se/ ali je to težek 
obrat, adjustaža alt-jekiovlek. 
Izvajanje delovne discipline 
je popolno. Odmori za poči
tek in malice so odrejeni in 
ne poznajo nobenega odsto
panja. Imel sem občutek, da 
to ni več samo strogi režim 
upravljanja, ampak da je vse 
bolj urejeno na prostovoljni 
osnovi. 

Veliko pozornost posveča
jo strokovni izobrazbi ter 
imajo pri vseh podjetjih stal
ne strokovne tečaje in večer
ne šole. Vse šolanje pa je v 
prostem času. V železarni Rie-
sa imajo v okviru podjetja 
inženirsko šolo, k i vzgaja in
ženirje in tehnike tudi za 
ostala podjetja. Na tej šoli 
vzgajajo kvalificirane delav
ce za specifična dera kot me
talurge, kovače, valjavce, 
energetike itd.. Za sprejem v 
to šolo je potrebna desetlet
na osnovnošolska izobrazba, 
da si že kvalificiran delavec 

- in da položiš strokovni izpit. 
Šola ima tudi poseben odde
lek za kalibrerje. Industrij
ska šola vzgaja kvalificirane 
delavce za štirinajst strok in 
traja dve leti ter je podob
na naši šoli. 

Pri vseh podjetjih, k i sem 
jih obiskal, so odgovorni to
variši sprožili vprašanje so
delovanja med nami in njiho
vimi podjetji in to v smislu 
strokovne pomoči in koope
raciji proizvodnje. 

O našem železarstvu imajo 
zelo ugodno mnenje, kar je 
verjetno uspeh obiska njiho
ve državne delegacije, ki je 
bila letos v Jugoslaviji. 

Cir i l Odlasek 
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Začela so se predavanja 
Kakor vsa!-:o leto, so se tudi 

letos začela redna predava
nja društva DIT. V torek, 8. 
decembra, je bilo prvo pre
davanje, k i ga je imel inž. 
Karba z naslovom: »-Izdelova
nje jekla v kaldo konvertorju«. 
Predavanje je bilo zanimivo. 
Predavatelj je z raznimi ski
cami in diagrami zelo nazor
no prikazal ta sistem izdelave 
jekla. Vsi , k i so bil i na pre
davanju, so z velikim zani
manjem sledili predavatelju. 
Prikazal je primerjavo med 
delom s klasičnimi S M peč
mi in Msikovimi konvertorji, 
k i se vse bolj uveljavljajo v 
svetovni proizvodnji jekla, 
saj imajo veliko prednost in 
to v pogledu kapacitet, kakor 
tudi izdelave kvalitetnih je
kel. Inž. Karba je dal v svo
jem predavanju - prednost 
Kaldo postopku, k i si ga je 
ogledal v inozemskih železar
nah ter napravil določene štu
dije na osnovi analiz in do
kumentov. 

Predavanje je bilo zaradi 
predvidene rekonstrukcije na
še jeklarne še bolj aktualno, 

Iz Velike Britanije 
Britanska železarska družba 
»Steel Co. of Wales«, k i že 
ima t r i naprave za elektrolit
sko proizvodnjo bele ploče
vine, je naročila še četr to za 
svojo železarno v Trostru. 
Ta naprava bo ena "izmed 
najhitrejših na svetu, saj bo 
imela hitrost 457 m na m i 
nuto. 

ker bomo po vsej verjetnosti 
tudi pri nas morali preiti na 
proizvodnjo jekla- v kisikovih 
konvertorjih. 

Udeležba na predavanju je 
bila zadovoljiva, v prihodnje 
bi morda moralo društvo pri
rediti taka predavanja v dvo
rani pri Jelenu, kjer je več 
prostora. Stane Torkar 

P R E K L I C I 
Preklicujemo veljavnost iz

kaznic za vstop v Železarno 
Jesenice, k i so bile izdane na 
naslednja imena: Jože Lavti-
žar — jeklovlek, Olomira 
Lavtižar — jeklovlek, Pavel 
Benedičič — mehanična de
lavnica, Vlado Kuplenik — 
OTK, Vaso Vasiljevič — va
lj arna 2400, Jože Ravnik — 
valjarna 2400, Štefan Hozjan 
— jeklovlek, Ignac Brkič — 
martinarna, Marjan Sodja — 
Javornik III, Karel Unetič — 
Javornik II, En ver Ališič — 
livarna, Marija Tresoglav — 
elektrodni oddelek, Sonja 
Šifrer — knjigovodstvo, Jože 
Žnidaršič — žičarna, Stjepan 
Lojak — cevarna, Franc K o -
nobelj — tehniški muzej, N i -
kola Markioli — martinarna, 
Franc Zupan, Karel Lapajna 
— martinarna, Esad Čatak — 
predelovalni obrati, Esad 
Cori — promet, Huso Meh-
medovič — promet, Ivan 
Bohinc — elektropeč, Alojz 
Zupan — martinarna, Miro
slav Struna — martinarna in 
Vencelj Košir — konstrukcij
ska delavnica. 

Z A H V A L A 
Ob težki in prerani izgubi 

dragega moža in očeta 
IZIDORJA RUČIGAJA 

se iskreno zahvaljujemo 
vsem, k i ste ga v tako veli
kem številu spremljali na 
zadnji poti. Posebno lepo se 
zahvaljujemo alpskemu letal
skemu centru, upravnemu 
odboru, godbi in pevcem, 
inž. Hafnerju, Antonu Groš-
Iju in Jožetu Kusu za poslo
vilni govor. 

Lepo se zahvaljujemo pri
jateljem, darovalcem vencev 
in vsem, k i so na kakršenko
li način počastili njegov spo
min in nudili pomoč. Iskre
na zahvala primariju dr. 
Brandstetterju in ostalemu 
bolniškemu osebju za trud 
pri zdravljenju in lajšanju 
bolečin. 

Žalujoči: žena Nada, 
sinova Peter in Raj-
ko ter ostalo sorod
stvo 

Obiskali 
so nas 

Kot gost Zveznega se
kretariata za informacije 
nas je obiskal član ured
niškega odbora »PRAV
DE« iz Moskve g. Aleksej 
Ivanovič Lukovec. Ob 
tej priliki si je ogledal no
vo valjamo Bela in se za
nimal za naš proizvodni 
program, perspektivni raz
voj in sistem nagrajeva
nja. 

Na osnovi dogovora o 
tehničnem sodelovanju 
med Jugoslavijo in Nem
ško demokratično republi
ko sta iz železarne Hen-
nigsdorf prispela na več
dnevni obisk vodja teh
ničnega in projektivnega 
biroja inž. K U T S C H K E in 
šef konstruktor inž. U L -
RICH. Med svojim biva
njem pri nas sta si ogle
dala vse obrate in se za
nimala tehnološki posto
pek predvsem pa sta pro
učila vprašanje valjanja 
na steckel ogrodjih. 

Na osnovi odobritve 
upravnega odbora je pri
spel na 14-dnevno prakso 
inž. DIETRICH od fe. 
Grosssehadel iz Graza. 
Prakticiral je na elektro
peči in sicer si je ogledal 
predvsem obzidavo peči, 
popravila dna po izlivu 
vsake šarže in organizaci
jo priprave vložka. 

Uslužbenci oddelka za 
zunanjo trgovino so v 
zadnjem času vodili raz
govore z: 

— zastopnikom fe. Guest 
Industriale LTD iz Lon
dona g. Bertijem o plas
maju naših varilnih elek
trod na angleškem tržišču 
in možnosti uvoza repro
dukcijskega materiala iz 
Anglije, 

V inozemstvo 
sta odpotovala 

Na povabilo Združenja 
metalurških inženirjev in 
tehnično konferenco v. 
Katowice odpotoval inž. 
Milan Marolt, šef UOS. 
Tema konference je «Naj-
novejše metode odpraše-
vamja plinov v železarski 
in drugi metalurški indu
striji«, kar je za naše pod
jetje zelo interesantno. 
Ob povratku iz Poljske 
si bo inž. Marolt oglasil 
še pri firmi Custodis na 
Dunaju, zaradi ureditve 
tekočih vprašanj. 

Na mednarodno konfe
renco metalurgov v T f i -
nec — CSSR pa je odpo
toval kot zastopnik naše
ga podjetja in Združenja 
jugoslovanskih železarn 
inž. Stanko Cop, obrato
vodja martiinarne. Sklica
na konferenca je posve
čena 125-letnici ustanovit
ve metalurškega kombi
nata v Tfincu in bodo 
na tej konferenci sodelo
vali v razpravi zastopni
k i skoraj vseh evropskih 
držav. 

Športne brzojavke 
V soboto in nedeljo bo go

stovalo na Jesenicah italijan
sko hokejsko moštvo A L L E -
G H A iz istoimenskega kraja 
V soboto se bodo pomerili z 
igralci Kranjske gore, v ne
deljo pa z ljubljansko Olim-
pijo. Srečanje v soboto bo ob 
19. uri, v nedeljo pa že ob 
16. uri popoldan. 

Na drsališču pod Mežakljo 
je bil v nedeljo dopoldan odi-

NA MEZAKLJI SO 
ODKRILI SPOMINSKO 
PLOSCO RUPERTU 
KIRSNERJU 
Zveza borcev terena Plavž 

je za dan republike pripra
vi la odkritje spominske plo
šče prvoborcu Rupertu Kirš-
nerju. Vzidali so jo v skalo, 
ob kateri je na majhni jasi 
padel, ko je šel po poti, k i 
pelje od Zvagma na Mežakljo. 
Borci Jesemško-bohinjskega 

odreda so se v .velikem šte
vi lu zbrali v hiši Zvagnove 
mame ter obujali spomine 
na čase in dogodke, k i so bi 
l i tu zelo burni med NOB. 
Ob 11.30 uri so odkrili plo
ščo i n imeli ob njej v čast 
padlemu borcu komemoraci-
jo. Govorila sta tov. Jerneje 
— Milče, komandant Jesen i -
ško-bohinjskega odreda in 
prvoborec Karel Kožar. Opi
sala sta življenje in junaštvo 

Ruperta Kiršnerja, k i 6e *e 
že 16. novembra 1941 Je
lovici pridružil ostalim prvt/-
borcem. Ko se je 27. maja 
1944 vzpenjal po poti od 
Zvagna na Mežakljo, ga je 
zadela krogla iz sovražnikove 
zasede. 

Po odkritju plošče so bil i 
borci v gosteh pri Zvagno-
vih, k i so vse toplo spreje
l i . 

B . B . 

gram mednarodni turnir v 
kegljanju na ledu. Nastopilo 
je esem klubov s 13 ekipami 
iz Avstrije in Jugoslavije. 
Avstrijci so imeli pet ekip 
i n prav toliko klubov. Od 
domačih klubov so bili naj
bolje zastopani Jeseničani s 
šestimi- ekipami ter Kranj
ska gora in balinarski klub 
Jesenice z eno ekipo. Vse 
ekipe so odigrale 13 kol. Re
zultati: 1. Jesenice (Drinovec) 
20 točk, 2. Jesenice (Vister) 
20 točk, 3. B B U Amoldstein 
18 točk. 

V soboto zvečer je bil v 
domu TVD Partizan na Je
senicah mednarodni troboj v 
judu. Srečale so se ekipe P l i -
berka iz Avstrije, Triglava iz 
Kranja i n domačini. Najbolj
ši so bil i Kjanjčani, saj so 
v obeh srečanjih prepričljivo 
zmagali z 9:3. Drugo mesto 
so osvojili mladi judoisti z 
Jesenic, k i so premagali so
sede s Koroške s 7:5. Prvo 

mednarodno srečanje si jo 
ogledalo okrog sto ljubiteljev 
tega novega športa na Jese
nicah. 

Košarkarji Jesenic so se v 
nedeljo udeležili jubilejnega 
tekmovanja ob 10-letnici 

Tiranjskega Triglava. Na tur
nirju so nastopale ekipe: Slo
van, Loka, Triglav in Jeseni
ce. Jeseničani so nastopili 
brez dveh najboljših igralcev 
Sodja in Svetlina, zato so se 
morali zadovoljiti z zadnjim 
mestom. 

V nedeljo so bili jeseniški 
železarji na povratnem sre
čanju športnikov v ItalijL 
Pomerili so 6e s športniki ita
lijanske železarne Danielli i z 
Vidma. V nogometu so sre
čanje izgubili z 1:3. V ko
šarki pa so zelo prepričljivo 
zmagali s 64:33. Najboljši stre
lec je bi l Sodja z 38 koši. Isto
časno so se domenili, da bo 
to športno srečanje postalo 
tradicionalno. 

Jeklovlek v železarni v Hennigsdorfu 

— zastopnikom dolgo*' 
letnega dobavitelja livar
skega grafita g. Mayerho-
ferjem od fe. Grafitberg-
bau z Dunaja o sklenitvi 
pogodbe za dobave v pri
hodnjem letu, 

— dr. Karlom Bachman-
nom od firme Urbanek iz 
Frankfurta zaradi nadalj
njih dobav diamantnih 
votlic, ki po "kvaliteti da« 
leč presegajo votlice kon
kurenčnih firm. 



Jubilejni občni zbor 
Svobode Jesenice 

Svoboda »Tone Čufar« Je
senice, k i praznuje letos 45-
letnico ustanovitve, je imela 
V soboto zvečer redni letni 
občni zbor. Ker posebnih pr i 
reditev v počastitev visokega 
jubileja, razen kulturnega ve
čera pod naslovom »-Kultura 

- ne pozna meja«, društvo j i i 
prirejalo, je bi l občni zbor 
osrednja točka praznovanja. 
Poročilo, k i 'ga je podal pred-
Bednik Joža Vari , je bilo več 
kot pozitiven obračun 45-Iet-
nega dela društva. Zakaj po
sebne prireditve, saj.je Svo
boda Jesenice opozorila in 
proslavila 45-letnico ustano
vitve z izrednimi rezultati 
prireditev, k i po obsegu, vse
bini i n kvaliteti presegajo 
meje amaterizma? Jeseniška 
Svoboda zre ob svoji 45-let-
mici s ponosom v preteklost, 
saj je ostala vseskozi, tudi 
v letih terorja i n preganjanja, 
strankarskih bojev in politič
nih nasprotij, zvesta marksi
stični ideologiji i n napredni 
programski politiki. Tudi po 
osvoboditvi se je zavedala 
odgovornosti i n je s svojim 
delom dokazala, da upraviče
no nosi ime po jeseniškem 
književniku Tonetu Čutar ju. 

Kljub velikim uspehom, k i 
j i h je dosegla- jeseniška Svo
boda predvsem v jubilejnem 
letu, je dosežek v primerjavi 
s kulturno podobo Jesenic in 
kričečimi potrebami še vedno 
minimalen. Tisoči prebivalcev 
Jesenic še vedno preživljajo 
svoj prosti čas pasivno, ne
primerno in odmaknjeno od 
vsega dogajanja, zaradi če
sar se čutijo ljudje-, k i se ak
tivno ukvarjajo s kuturo, ču
stveno in moralno prizadete. 
Ne sme biti vseeno, kakšen 
je kulturni nivo jeseniškega 
občana in kako koristi svoj 
prosti čas, vendar so ob 17.000 
prebivalcih dvorane ob kul
turnih prireditvah v glavnem 
nezasedene. Svoboda Jesenice 
se v polni meri zaveda, da 
je poleg ostalih dolžna skr
beti za dvig kulture in izo
brazbe, zato daje iz leta v 
leto večji prispevek h kultur-

_ nemu življenju in kulturni 
podobi Jesenic. Zasnovala je 
širok koncept dela, ima pa 
občutek, da mnogi menijo, 
da ' je namenjena sama lsebi 
i n da delajo člani zaradi last
ne zabave. Vendar je dejav
nost jeseniške Svobode že 
presegla meje Ijubiteljstva. 
Redne vaje, pogodbeni nasto
pi, zahteve in želje.po nasto
pih so vezani na izredne mo
ralne in materialne odgovor
nosti. Dejavnost |dokazujeiz
redno zavest in delavnost ve
čine aktivnih članov, zato bi 
bila potrebna večja družbena 
skrb i n večje priznanje dru
štvu, odsekom i n članom, saj 
vršijo vse to delo v interesu 
družbe i n za družbo. Ljudem, 

k i se aktivno ukvarjajo E£ 
kulturo in skrbijo za kultur
no življenje kraja, bi bilo 
potrebno dati družbeno p r i 
znanje, ne pa j ih morda celo 
zapostavljati. 

Svoboda Jesenice je pro
gram dela za leto 1964 v ce
loti izpolnila. V primerjavi z 
•letom 1961 je bilo letos za 
20 % več nastopov, v primer
javi z lanskim letom pa za 
40 odst. več. Klubska komisi
ja je imela 56 prireditev, pi
halni orkester 46, ansambel 
narodnih plesov 32, komorni 
zbor 16 in D O L I K 12. Od vseh 
162 nastopov j ih je bilo 71,8 
odst. na Jesenicah, 17,2 odst. 
v občini. 6,8 odst. v okraju 
in 4,2 odst. v inozemstvu. 

Z zamejstvom dobiva je
seniška Svoboda vse obsež
nejše kontakte, k i nimajo sa
mo kulturne, marveč tudi 
politično vrednost. Ansambel 
narodnih plesov je nastopil 
letos v zamejstvu šestkrat, 
pihalni orkester pa dvakrat. 
Ker so skupine jeseniške Svo
bode v zamejstvu izredno to
plo sprejete in imajo njihovi 
nastopi od 200 do 5000 obi
skovalcev, je treba to dejav
nost razvijati tudi v bodoče. 
Poleg lastnih gostovanj v za
mejstvu pa je imelo društvo 
v gosteh instrumentalni orke
ster Italsider iz Piombine v 
Italiji, pevski zbor in folklor
no skupino i z Pontebe v Ita
l i j i in pevski zbor iz Skufič 
na Koroškem kar je najlepši 
dokaz medsebojnega sodelo
vanja. 

Svoboda Jesenice 'bo po 
sklepu občnega zbora nada
ljevala s sedanjim načinom 
dela tudi v prihodnje-. Pro
gram bo obsegal klubsko de
javnost s poudarkom na estet
sko humanistično vzgoji, 
razstavno dejavnost, dejav
nost odsekov s 120 nastopi, 
vzgojo kadrov, delo upravne
ga odbora in kontakte z dru
gimi organizacijami ter za
mejstvom. Ker je bi l -dosežen 
letos s številom nastopov 
maksimum, se v bodoče ob
seg ne bo večal, pač pa se 
bo delo izboljševalo vsebin
sko in kvalitetno, s čemer 
se bo dvigal pri občanih in
teres za delo društva. 

Na občnem zboru, na kate
rem so izvolili nov upravni 
odbor in delegate za občinsko 
skupščino Sveta Svobod in 
prosvetnih društev, so pode
l i l i 27 članom, k i delujejo v 
društvu nad deset let kot ak
tivni člani i n funkcionarji 
slike. Slike so izdelali doli-
kovci sami in dali tako dru
štvu kot posameznikom dokaz 
želje po čim tesnejšem sode
lovanju. Poleg številnih čla
nov so se udeležili občnega 
zbora, k i -je potekal v slav
nostnem vzdušju, tudi pred
stavniki okrajne zveze kultur
no prosvetnih organizacij, 
občinskega sveta Svobod i n 
prosvetnih družtev, občinske
ga odbora socialistične zveze, 
občinskega sindikalnega sve
ta, Železarne Jesenice ter 
ostalih društev in ustanov z 
Jesenic. L . 

CIani jeseniškega DOLIK-a 
so poslali žiriji, k i je izbira
la eksponate za to razstavo, 
skupno 1& del, od katerih 
samo eno ni razstavljeno. 
Razstavljajo Frane Bergant 
in Jože Dakskofler po t r i 
dela, Franc Dolinšek, Janko 
Korošec, Franc Kreuzer in 
Pavel Lužnik po eno delo, 
Tine Markež ter Rudi Rajh-
man dvoje del in Tone To-
mazin po tri dela. 

Na tej razstavi prikazana 
dela kažejo, da so jeseniški 
slikarski amaterji v našem 
okraju na precej visokem 
mestu. Poleg tega dokazuje
jo tudi nekateri razstavlje
ni eksponati, da je morala 
imeti žirija, k i j ih je izbira
la, precej toleranten krite
r i j , -kajti razstavljena so 
tudi takšna dela, k i j ih in
terna žirija DOLIK-a zanes
ljivo ne bi izbrala za našo lo
kalno razstavo. Najbrž ne bi 
škodovalo, če bi pri avtorju, k i 
ima razstavljenih kar sedem 
del, izbrali samo dvoje ali 
troje dobrih, ostala pa, k i so 
precej slabša, izločili. Brez 
dvoma spada na okrajno 
razstavo le najboljše, poseb
no še, če imajo posamezni 
avtorji na razpolago večje 
število eksponatov. 

Končno ne morem mimo 
dejstva, da razstava tudi po 
organizacijski strani n i naj
bolje pripravljena. Za prete
kle praznike je bila odprta 
samo popoldan (!), kako je 
bilo pozneje, ne vem, vendar 
najbrž tudi ne drugače. Okoli 
kulturnega doma ni bilo no-

Svarun: 

Pomembni dogodki ob po
membnih dneh. Tako mora 
biti. In pomembne dogodke 
je treba lepo uvesti, odpreti, 
otvoriti, proslaviti, poudariti 
et cetera. Da jih kar najbo
lje počastimo, mora vse sku
paj kar največ veljati — de
narja mislim — ker je tako 
mogoče poudarek nazadnje 
lepo izračunati. Ali nI lepo, 
če nekaj ljudi ve, da je tak
šna ali drugačna otvoritev 
veljala dva milijona ali kaj 
več? Seve, res ni treba, da bi 
kolektivi in delavski sveti ve
deli za te številke, saj kako 
bi jih le prav razumeli. Na
zadnje bi še kdo čisto ne
opravičeno govoril o potrat-
nosti. Ljudje pač ne razume
jo velikih ciljev, za katere je 
treba nameniti denar, saj 
prav z izdatki postanejo ci
lji šele dovolj veličastni. 

So se namenili otvoriti k 
dnevu republike eloktrificira-

no gorenjsko železnico. Veli
ko delo, pomembna izboljša
va — kar je res je res. Ne 
mara res zasluži dogodek 
primeren poudarek. 

So .rekli, da morajo gorenj
ske postaje pričakati prihod 
slavnostnega vlaka ozaljšane, 
kar se le da. Saj bi bilo prav, 
da bi bile zmeraj zale, pa 
kaj moremo, če niso. Naj bi 
bile vsaj za pomembno slo
vesnost. Kaj zato, če je bilo 
že malo mraz, ko so pleskar
ji postavili lestve in začeli 
pleskati betonsko ostrešje 
perona! In kaj zato, če je 
zdaj prostor med tiri posut z 
lepim belim peskom, ki ča
ka, da bo zapadel nanj lep 
bel sneg. In kaj zato, če se 
je z deli hudo mudilo, pa so 
morali priti v pomoč delavci 
od blizu in daleč, bojda celo 
iz Gorice. Postaja je lepa in 
takšna je pričakala prihod 
slavnostnega vlaka. ,, „,,, 

Svarunu, ki marsičesa ne 
razume — je pač malce mno
žično obremenjen s premajh
no jasnovidnostjo — pa je 
brodila po glavi tiste praz
nične dni takale misel: 

Ali bi ne bilo morda bolje, 
če bi za tista dva milijona 
uredili na jeseniški postaji 
vodovod. Pravijo, da bi ure
ditev veljala nekako toliko 
denarja. Postaja ima svoj 
zbiralnik, iz katerega vdira 
voda celo na pobočja, ker jo 
omrežje ne more pripeljati v 
vse kotičke modernega po
stajnega poslopja, č e bi sla
vili z urejenim vodovodom, 
tako da bi celo v WC-ju kolo
dvorske restavracije obisko
valec lahko za seboj izpral 
školjko, pa pustili, naj pade 
sneg na neposut prostor med 
tiri, ali bi bilo slovesno 
vzdušje kaj skaljeno? Pri 
meni ne. Pri nekaterih pa 
najbrž hudo. 

benega opozorila, kje je raz
stava, tako da jo bo tisti , M 
ni že prej dobro obveščen, 
težko našeL Vsekakor bi mo
rali datL- tako pomembni 
amaterski kulturni prireditvi 
okrajnega značaja več po
udarka in izvesti bol jšo pro
pagando. 

Razstava dokazuje, da se je 
pričel uveljavljati naš likov
ni amaterizem tudi v širšem, 
okrajnem merilu in upajmo, 
da ni več daleč dan, ko bo
mo doživeli tudi otvoritev 
takšne prireditve v okviru re
publike. 

K . 

Zakaj je bil 
korigiran osebni 
dohodek 
vzdrževalcev 
v septembru 

(Nadaljevanje z 2. strani) 
ta sprememba imela pr i for> 
irhranju za vzdrževalce. 

K o je bila z naknadno ana
lizo ugotovljena pomanjklji
vost, smo predlagali korek
turo formiranja, k i zagotav
lja na enostavnejši način 
vzdrževalcem to, kar je bilo 
s splošno spremembo zago
tovljeno vsem ostalim eno
tam. Sedanje osnove za for
miranje smo povečali za 
32%, kar da pr i novem gib
ljivem delu za 15,14% večji 
osebni dohodek od prejšnje
ga, na primer: 

stara osnova 100.—+ 114% 
gibljivega dela = 214.— din 
+ 15,14% = 246.—din; 

nova osnova 132.— + 86% 
gibljivega dela = 246.— din. 

Če je bila s tem prvotno 
napravljena napaka, prav 
gotovo ni bila povzročena 
namerno, pač pa je to posle
dica zelo pospešenega' reše
vanja sprememb pri osebnih 
dohodkih, kar ni dopuščalo 
podrobnih primerjalnih izra
čunov. S korekturo za sep
tember in takojšnjim- izpla
čilom razlike je bila pomanj
kljivost vsekakor odprav-' 
ljena. 

S. M . 
Odd. za nagrajevanje 

DEŽURNI ZDRAVNIK 

Za čas od 11. decembra od 
12. ure do 18. decembra do 
12. ure. 

ZAHODNI D E L JESENIC: 
dr. Milan Čeh, Jesenice, Ce
sta maršala Tita 88, telefon 
82-245, int. 728. 

VZHODNI D E L JESENIC: 
dr. Franc Trampuš. Jesenice, 
Cesta revolucije 9, telefon 
82-245, int. 874. 
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Š P O R T IN 
K U L T U R A 

Jeseniški likovniki 
razstavljajo v Trbovljah 
V delavskem domu v Trbovljah Je v teh dneh I. okrajna 
razstava likovnikov amaterjev ljubljanskega okraja. Njen 
namen je, prikazati naši javnosti ustvarjalno dejavnost 
amaterskih slikarjev in kiparjev iz Ljubljane, Trbovelj, Je
senic in drugih krajev ljubljanskega okraja. Skupno je 
razstavljenih 77 slikarskih del v olju, temperi, gvašu in 
»kvarelu ter devet skulptur. 

OTVORITVE 



Delavsko prosvetno društvo Svoboda »France 
Mencinger« Javornik — Koroška Bela praznuje 
letos 42-Ietnico ustanovitve i n 40-letnico delovanja 
pevskega zbora. Hkrati bomo s tednom.kulturnih 
prireditev počastili tudi 95-letnico železarne Jese
nice. 

Teden kulturnih prireditev bo od 12. decembra 
do -21. decembra pod pokroviteljstvom Izvršnega 
odbora sindikalne podružnice Železarne Jesenice. 

P R O G R A M P R I R E D I T E V : 

SOBOTA, 12. decembra 
— ob 19. uri : otvoritev tedna kulturnih prireditev 

z govorom predstavnika IO sindikalne po
družnice železarne, nato ' koncert pevskega 
zbora iz Branika {Rihemberk) — Primorska. 

NEDELJA, 13. decembra 
— ob 9. uri- srečanje šahistov Svobode Javornik 

i n Čedada iz Italije. 
—• ob 19. uri; gostuje ansambel narodnih plesov 

in pesmi DPD Svoboda »Tone Čufar« Jesenice. 

PONEDELJEK, 14. decembra 
— ob 19. u n : C. GcMoni »RIBIŠKE ZDRAHE« 

— gostuje gledališče »Tone Čufar« Jesenice. 
Režija Bojan Čebulj. 

TOREK, 15. decembra 
— ob 19. ur i : slavnostna seja UO DPD Svoboda 

»France Mencinger«. Seje se bodo udeležili 
predstavniki vseh organizacij in društev te
rena, predstavniki občinskih organov in stari 
Svobodaši. Na seji bo ustanovljen nov odsek 
društva delavski klub »Edo Giorgioni«. 

SREDA, 16.decembra ^ , 
— ob 16. ip i9. uri bodo brah svoja dela sloven

ski književniki: Anton Ingolič, Ivan Minatti, 
Mi la Kačič ali Ela Peroci, Janez Menart in 
Ferdo Godina. P r i obeh predstavah sodeluje 
s kulturnim programom šolska mladina osnov
ne šole Koroška Bela. . . 

ČETRTEK, 17. decembra 
Predavanja o razvoju kulturne dejavnosti v 
minulih 42 letih'za učence osnovne šole »Jo
žeta Zupana-Ježka«. 

— ob 19. uri : koncert godbe na'pihala DPD Svo
bode »France Mencinger« Javornik — Koro
ška Bela. 

PETEK, 18. decembra 
— ob 19. ur i : premiera mladinske igre »IZLET« 

v izvedbi igralske skupine osnovne šole in v 
režiji Dolores Čopove. 

SOBOTA, 19. decembra 
— ob 19. ur i : jubilejni koncert; "sodelovali bodo 

pevski zbor Društva upokojencev Javornik — 
Koroška Bela, tovariiški pevski zbor DPD 
Svoboda Trbovlje n ter moški in mešani 
pevski zbor domače Svobode. O' pomenu in 
vlogi Svobod v delavskem gibanju pred drugo 
svetovno vojno bo govoril tov. Vencelj Perko. 

NEDELJA, 20. decembra v Z-
— ob 15. ur i bomo obiskali grobove padlih Svo-

bodašev v Dragi in Begunjah. 
- — ob 19. u r i : jugoslovanski celovečerni film »IZ 

OBRAZA V OBRAZ«. 

PONEDELJEK 21. decembra 
— ob 16. uri Heinrich Minden »PRINCESKA TR

MOGLAVKA«. Gostuje gledališče »Tone Ču
far« z Jesenic, režija Stanka Geršak. 

— ob 19. u n : proslava v počastitev dneva JLA. 

Med tednom bodo rudi trije družabni večeri, in 
sicer ob otvoritvi, po slavnostni seji in po jubilej
nem koncertu. 

Posamezne skupine, k i bodo sodelovale v tednu 
kulturnih prireditev, bomo slovesno sprejeli. 

Vse prireditve bodo v . dvorani osnovne šole na 
Koroški Beli . V izložbah frizerskega podjetja Javor
nik bomo v počastitev obeh jubilejev organizirali 
razstavo. >• 

K številni udeležbi vabi 

D E L A V S K O PROSVETNO DRUŠTVO 
S V O B O D A - F R A N C E MENCINGER« 

Javornik — Koroška Bela 

Kulturni praznik na Javorniku 
Od 12. do 21. decembra bodo na Javornik« kulturne prire-
ditve, s katerimi bodo počastili nekaj pomembnih jubilejev: 
spomnili se bodo tistih dni, ko so pred 42. leti ustanovili 
delavsko kulturno društvo Svoboda in ga takrat z drugimi 
besedami imenovali tudi avantgarda gorenjskega kota. 
Letos je minilo 40 let, cdkar so se prvič zbrali pevci in 
ustanovili pevsko društvo »Karl Marx«. Pod vodstvom pevo-
vodje Cenela Ambrožiča so pevci tega društva vadili, če-
prav so jim prepovedali prvi nastop. 

Takoj za tem so ustanovili 
pevski zbor pri delavskem 
kulturnem društvu Svoboda, 
k i je bilo ustanovljeno že 
prej. V -prvih desetih letih 
se je -delo Svobode odvijalo 
pod zelo težkimi pogoji. Od-

, visni so bi l i od dobre volje 
tega ali onega gostilničarja, 
k i je privolil, da so lahko 
imeli pevske vaje v prostoru, 
k i je b i l še na razpolago. 
Druga težava je bila v tem, 
da pevci — svobodaši niso 
mogli peti brez prisotnosti 
jugoslovanskih žandarjev. Na 
vsaki pevski vaji je žandar 
z nasajenim bajonetom bud
no pazil na izgovorjeno bese
do. Zgodilo se je celo, da 
j im niso pustili peti niti na 
pokopališču. Vendar so b i l i 
pevci vztrajni in so določene 
pesmi zapeli kar za pokopa
liškim z idom Znan je tudi 
primer, kako so pevce na
padli žandarji ob prihodu 
v Bohinjsko Bistrico, kjer 
naj bi imeli pevski koncert. 

Razmere so se nekoliko iz
boljšale po letu 1930, ko so 
pri Konjiču dobili ha razpo
lago večji prostor in tam 
uredili majhen oder. Začeli 
so z uprizarjanjem iger, or
ganizirali so kulturno pro
svetne večere ter vrsto kon
certov moškega in mešanega 
pevskega zbora, k i ga je ta
krat vodil France Mencinger, 
po katerem se še danes ime
nuje društvo Svoboda na Ja
vorniku. Delo v društvu je 
bilo zelo razgibano, kljub 
temu, da je jugoslovanska 
žandarmerija in policija bud
no pazila na sleherni korak. 
Jugoslovanske oblasti so ovi
rale njihovo delo, kjer je 
bilo le možno. Toda člani 
Svobode na Javorniku niso 
mirovali tudi v najtežjih 
dneh. V dneh, ko je bila na 

Jesenicah in Javorniku veli
ka kovinarska stavka, so 
pevci imeli pevske vaje in 
nato uspel koncert delavskih 
in borbenih pesmi kar v za
straženi tovarni. Mnogim 
prebivalcem Javornika in 
Koroške Bele je omenjeni 
koncert ostal v lepem spo
minu do današnjih dni. Po 
razpustu Svobode v letu 1935 
so z delom nadaljevali, dru
štvo pa se je imenovalo D K D 
Enakost. Ustanovili so tudi 
mladinsko sekcijo, ta pa je 
bila trn v peti žandarmeriji 
in policiji in še posebej ta
kratnemu policijskemu ko
misarju Jesihu. Zbiranje mla
dine v prostorih pri Konjiču 
so smatrali kot protizakoni
to dejanje in za dovolj teh
ten vzrok, da so zapečatili 
prostore in onemogočili delo 
v društvu. 

Med drugo svetovno vojno 
z delom niso nadaljevali, pač 
pa so mnogi člani javorniške 
Svobode odšli v partizane. 
Vrsta članov, med njimi 
tudi France Mencinger in 
Edo Giorgioni, so padli kot 
talci v Begunjah. Po osvo
boditvi so morali člani Svo
bode začeti znova. Najprej 
so ustanovili društvo »Ljud
ska prosveta«, k i je imelo 
svoje prostore v sedanjem 
domu TVD Partizan, pozneje 
pa so ustanovili SKUD »Fran
ce Mencinger«, leta 1950 pa 
DPD Svobodo, k i s svojimi 
sekcijami uspešno deluje še 
danes. V dvajsetih povojnih 
letih je društvu uspelo svoje 
vrste skoraj podeseteriti, 
tako da ima danes društvo 
180 članov, k i se aktivno 
udejstvujejo v odsekih dru
štva i n še 400 članov, 
k i obiskujejo prireditve, 
predavanja koncerte god
be, pevskega zbora itd., 

Osrednji problem, k i je čla
nom Svobode delal največ 
preglavic, pa je bilo po
manjkanje prostorov. Zaradi 
tega so pripravili potrebne 
načrte in začeli z gradnjo 
kulturnega, doma oziroma 
doma družbenih organizacij 
»Albina in Julke Pibernik«. 
Dom bo zgrajen poleg spo
menika padlim borcem in bo 
dovolj velik za potrebe Svo
bode in njenih sekcij ter za 
potrebe ostalih organizacij 
na Javorniku in na Koroški 
Beli . Za dokončno izgradnjo 
doma bodo potrebovali ša 
okrog 100 milijonov dinarjev 
in nadaljnjih 40 milijonov za 
opremo, člani Svobode na 
Javorniku nestrpno pričaku
jejo, kdaj bodo lahko nada
ljevali z delom v novih več
jih in svetlejših prostorih. 
Takrat bodo zapustili glas
beno sobo pr i Konjiču, k i 
jim je več kot trideset let 
nudila zavetje in kjer so, 
čeprav ob težkih in neustrez
nih pogojih (muzicirali, peli 
in pred drugo svetovno voj
no tudi igrali na odru. To 
je zelo skromen opis dela v 
minulih 40 . letih. Če bi ho
teli o delu Svobode na Ja
vorniku obširneje pisati, po
tem bi morali imeti na raz
polago več prostora. Ob za
ključku naj opozorimo še na 
kulturne prireditve z željo, 
da bi bile obiskane kar naj
bolj množično, s tem pa 
bomo dostojno počastili spo
min na jubileja, hkrati 
pa tudi 95-letnico železar
ne. Kulturne" prireditve bodo 
organizirane pod pokrovitelj
stvom 10 sindikalne podruž
nice Železarne Jesenice. 

or 

OD 11. 12. 1964 N A PROGI 
JESENICE — L J U B L J A N A 
NOV VOZNI RED 
V petek 12. decembra je 

začel veljati na progi Jese-» 
niče — Ljubljana nov želez
niški vozni red, k i smo ga 
v Zelezarju že objavili. 
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Teden kulturnih 
prireditev na Javorniku 

Delavsko pevsko društvo »Marks«, ki je bilo ustanovljeno leta 1924 



Izžrebani so bili 
Posebna komisija, k i so jo sestavljali: Zinka 

graprotnik, Jože Rozman, Zdravko Pogačnik in 
Slavko Humerca, je v sredo ob 11. uri izžrebala 
nagrajence nagradne križanke, k i je bila objavljena 

, v »železarju« za dan republike. Prejeli smo 333 re
šitev, izžrebani pa so bili: 

3000 din — inž. FELIKS BEšTER/ energetsko 
gospodarstvo, 

2000 din — LIDIJA VRDOLJAK, oddelek za obra
čun osebnih dohodkov, 

po 1000 din — pa prejmejo: FRANC REBERNIK 
— inventurna komisija, METKA NOVAK — IBM, 
MARIJA ORAžEM — oddelek za obračun osebnih 
dohodkov, MILENA MARKIZETI — IBM, BETKA 
JAVORSKI — oddelek za obračun osebnih dohod
kov, FRANC PIPAN — Javornik I, adjustaža, IVAN 
PUC — blagajna, ZDRAVKO ZIMA — varilec, Ja
vornik III, CIRILA SKOK — tehnični muzej in 
MAJDA HUTER, — tajništvo. 

Vsem reševalcem se zahvaljujemo ža sodelova
nje, nagrajence pa vabimo, da od ponedeljka na
prej osebno dvignejo nagrade v blagajni Železarne 
Jesenice. ' 

REŠITEV NAGRADNE KRIŽANKE 
Vodoravno: ZASEDANJE AVNOJ, ORIENTALI-

STIKA, BAT, OLGA, TITOV, OBOD, AO, PASIVA, 
ZI, ULSTER, DJANI, AKA, RAFAMA, SV, ROBIJA, 
PJ, PEPI, OKINAVA, ANGEL, KOLAJNE, IDO RN, 
ALE, CIRILA, STIK, TOV, VIK, EKONOM, SIKO-
MORA, I č , TN, KIRIL, CASLAVSKA, STROJ, AN
TIGONA, TN, NA, RIO, ONI, R, RIM, — R —, 
NJ, — J —, UNION, ENA, GARDA, RAME, ALKO-
VA, AO, ARI, AMER, KRANJ, DALJNOVOD, NA
DEV, ELEKTRIKA, ARAKS. 

Medobčinska komunalna banka Kranj 
PODRUŽNICA JESENICE 

r a z p i s u j e 
N O V O N A G R A D N O Ž R E B A N J E 

v času od 1.10.1964 do 31.3.1965 
Med vsemi vlagatelji, k i bodo v tem času vložili 

najmanj 10.000 dinarjev na hranilno knjižico, bo 
banka po zaključku vsakega meseca izžrebala t r i 
dobitnike manjših nagrad. 

Nadalje bo med temi vlagatelji vsak mesec iz
žrebanih 10 vlagateljev, k i bodo upoštevani pri 
končnem žrebanju večjih nagrad v aprilu 1965. 

Kdor bo v istem času vložil na hranilno knjiži
co najmanj 50.000 dinarjev in j ih ne bo dvignil 
najmanj eno leto, bo lahko izžreban še pri poseb
nem žrebanju vlagateljev vezanih hranilnih vlog, k i 
bo tudi v mesecu aprilu 1965. 
- Hranilne vloge obrestuje banka po 5 %, vezane 
hranilne vloge do 7%. 

KORISTITE UGODNOSTI, K I J IH IMATE Z 
V L A G A N J E M SVOJIH P R I H R A N K O V V B A N K I ! 

Na prostoru poleg gimnazije je GradiS začel z graditvijo stolpnic. Gradnjo financira 
Gradiš sam i n bo potem interesentom prodajal stanovanja 
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JESENIŠKA KOMUNA 
in njeni problemi 

Živinoreja - in še kaj 
Kakor marsikje tudi na Gorenjskem nazaduje proizvodnja 
mleka in mesa — dveh osnovnih živil. Vzroki za tako sta-
nje so najrazličnejši. Med glavnimi je vsekakor prehitro 
razslojevanje kmečkega prebivalstva — beg v industrijo in 
istočasno zelo počasno napredovanje proizvodnje na druž-
benih posestvih, farmah in v kmetijskih zadrugah. V jese-
niški občini je na primer ostalo samo še dvesto trideset 
kmetov, k i se pečajo izključno s kmetijstvom in sta j im 
zemlja in gozd edino sredstvo za življenje. Ker se razslo-
jevanje še kar nadaljuje, je pričakovati, da se bo tudi to 
število v bližnji prihodnosti še skrčilo. 

Družbena kmetijska pose
stva so prevzela nalogo glav
nega proizvajalca mleka. Za
to je razumljivo, da težijo k 
reji čim produktivnejših čred 
in bi bilo v tej smeri potreb
no izvajati pospešeno selekci
jo živine. Usmeritev je začrta
na, pasma odbrana, farme 
posedujejo že znatne površi
ne zemlje in od tehnologije na 
posestvih ter kakovosti živi
ne bo odvisno, koliko in kdaj 
bodo posestva lahko v celoti 
pokrila potrošnjo mleka (mi
slimo na znatno povečano po
trošnjo, kakor je sedanja, ki 
je izpod evropske norme). 

Razen reje živine na druž
benih posestvih je na Gorenj
skem močan faktor tudi reja 
v zasebni lasti. Za ravninske 
območje Gorenjske (Sorske 
polje, okolica Kranja in ra
dovljiška ravnina) je dogo
vorjena zamenjava cikaste 
pasme s svetlolisasto in sivo-
rjavo. Najbrž se bo spriče 
spremembe načina v reji pas
ma kmalu udomačila j n bc 
nje reja uspešna. S to pasme 
bo, mogoče doseči težo odras
lih živali do okrog .500 kilo
gramov, mlečnost ' pa od 300C 
do 35091 mleka letno s 4°/< 
toTšče. 

Posebno zahtevno pa je 
področje Bohinja in naše ob

čine, ki ima takšne terenske 
in podnebne pogoje, da bi se 
zahtevnejša živina v njih tež
ko udomačila. V zadnjih dveh 
letih so kmetje začeli križati 
cikasto pasmo in na pašnikih 
Belega polja ter drugod se 
pase že precej potomk doma
če cike črne barve. Na alp
skem področju se bo lahko 
udomačila samo živina s tak
šnimi lastnostmi, kakršne 
ima dosedanja cikasta pas
ma, s sedanjim križanjem pa 
bi lahko dosegli večjo mleč
nost. 

Na področju zahodno od 
Žirovnice ni pogojev za veli
ko družbeno proizvodnjo. Za
to je reja živine v zasebni la
sti izrazito pomembna. Z 
večjo proizvodnjo mesa i n 

mleka, k čemer naj bi pri
spevala tudi izboljšana pas
ma, bi se dvignili dohodki 
kmečkega prebivalstva, kar 
naj zavre prehitro razsloje
vanje. 

Razumljivo bi morala k te
mu prispevati tudi politika 
obdavčevanja, preskrbljen os t 
kmetov z malimi obdeloval
nimi stroji, močnimi krmil i 
in umetnimi gnojili. Živino
reja in poljedelstvo sta drug 
od drugega odvisna. Vse ka
že, da bo najbrž nastopilo 
obdobje, ko bo živinoreja 
znatno donosnejša kot polje
delstvo. Seve, pri nas, v alp
skem področju. Ne drugod. 
Ce bo tako, je najbrž uteme
ljeno pričakovanje, da se bo 
poljedelstvo podredilo živi
noreji in bodo kmetje v svo
jem gospodarskem računu 
podredili pridelovanje drugih 
kultur tistim, k i so osnova ži
vinoreji (detelja). Medtem, 
ko količina mleka v družbe
ni proizvodnji stalno narašča 
(od leta 1958, ko so posestva 
pridobila 4,3% mleka in za
sebniki nad 95 %), se je to 
razmerje v.lanskem letu spre
menilo tako, da zasebni 
kmetje jiarnolzejo še 60% 
mleka, družbena posestva pa 
že 40% (kljub temu pa je 
bilo lani namolženega na Go
renjskem le 100.0001 mleka 
več kot pred petimi leti), se 
čuti izrazito upadanje proiz
vodnje n a zasebnih kmečkih 
posestvih. 

Pod sedanjimi pogoji ostaja 
kmetu le malo sredstev za iz
boljševanje lastnega gospo
darstva — za razširjeno re
produkcijo. K popravljanju 
življenjskega položaja kmeč

kega prebivalstva naj pripo
more tudi davčna politika, k i 
naj bo za kmeta znosna, naj 
podpira njegov interes, da 
ostane na zemlji, naj mu 
omogoča življenje v skladu z 
njegovim delom in prizadev
nostjo in naj mu pušča sred
stva za izboljševanje njego
vega gospodarstva. Ukrep, da 
bodo višinski kmetje, ki ima
jo nižji katastrski dohodek in 
kmetje, udeleženci NOB, 
oproščeni davka ali bodo pla
čevali le minimalne davke, 
zanesljivo pomeni prvi korak 
k stabilizaciji in omejitvi be
ga z zemlje. Sproščanje os
novnih materialnih odnosov 
-med kmetom in družbo v 
prid kmeta se je začelo in z 
njim kaže računati. Račun je 
enostaven in dobro razum
ljiv. Vzporedno z napredova
njem družbene proizvodnje 
naj napreduje tudi proizvod
nja na zasebnih kmečkih po
sestvih, zlasti tam, kjer so 
terenski, klimatski in drugi 
pogoji takšni, da za "družbe
no proizvodnjo sploh ni mož
nosti. In napredovanje zaseb
ne kmečke proizvodnje na 
našem področju lahko doseže 
največje uspehe zlasti z mo
dernejšo živinorejo, z izbolj
šanjem črede in s spremenje
nimi načini reje. Če bo tako, 
bo domače mesarsko podjet
je lahko v bližnji.prihodnosti 
računalo z dosti večjim od
kupom živine v bližnji okoli
ci (zdaj ne predstavlja ta od
kup niti 10f/o celotnega), do
mači konzum mleka pa bomo 
lahko zadovoljevali z znatni
mi količinami kar doma. 

France Žvan 

Gostovanje 
Koroških 
Slovencev 

Mešani pevski zbor Sloven
skega prosvetnega društva iz 
Radié v Avstriji je v soboto 
zvečer vrni l obisk komorne
mu zboru Prosvetnega druš
tva »Stane Žagar« v Kropi 
in priredil v tamošnjem sin
dikalnem domu koncert koro
ških narodnih pesmi. V ne
deljo so s i ogledali gostja 
Prešernovo rojstno hišo, mu
zej v Begunjah i n Drago, 
nato pa so priredili koncert 
v novem kulturnem domu v 
Lescah. Kakor v „ Kropi, so 
slovenski Korošci tudi v Le
scah uspeli i n b i l i deležni od 
številnih poslušalcev prisrč
nega priznanja. Bratje s K o 
roške so odnesli prijetne vt i 
se iz Krope i n iz Lesc. Dejali 
so, da bodo slovensko pesem 
v bodoče še raje gojili in 
peli ter tako najlepše doka
zovali narodno pripadnost ls 
matični domovini. L. 



Kegljači 
v počast i tev 
praznika 

V počastitev praznika so 
organizirali kegljači , meha
nične delavnice s pomočjo 
kegljaskega kluba Jesenice 
tekmovanje v borbenih par
tijah. Nastopale so štiri eki
pe z desetimi tekmovalci v 
dveh borbenih partijah. Na
čin tekmovanja se je razliko
val od običajnega v tem, da 
je vsak tekmovalec igral s 
prvim lučajem na polno. V 
imenu sindikalnega odbora 
je tekmovanje otvoril pred
sednik tov. Filej i n istočasno 
v kratkih besedah omenil po
men praznika 

V dneh nastopih je najbolj
ši rezultat dosegla ekipa k l ju
čavničarske delavnice in si 
pridobila že drugič prehodni 
pokal za eno leto. 

R E Z U L T A T I : 
l.'~Mjučavničarska delavnica 

957 (450 + 507) kegljev; 2. 
orodjarna 897 (442 + 455) keg
ljev; 3. strugama 886 (463 + 
+ 423) kegljev; 4. pisarne 809 
(403+406) kegljev. 

Najboljši posamezniki: 
1. Vlado Sadja, ključavni

čarska delavnica, 117 kegjev; 
2. Slavko Koselj (ključavni
čarska delavnica, 112 kegljev, 
3. Janez Rozman, priprava 
dela, 108 kegljev. 

Za nagrado so prejeli prak
tična darila. 

Prav A>i bilo, da bi se za 
taka tekmovanja odločili tu
di ostal; obrati železarne i n 
tako povečali zanimanje za 
rekreativni šport. 

—ne. 

Gale 
rešuje Olympijo 

O L I M P I J A : K R A N J S K A 
G O R A 6:4 (3:1, 1:2, 2:1) 
Pred tisoč gledalci sta' sre

čanje sodila slabo Taraboc-
chia iz Zagreba i n Kozjek z 
Jesenic. Strelci za Olimpijo: 
Repina, Svetlin, Radin, Dam
jan, Baškovič in Aljančič. 
Strelci za Kranjsko goro: H i 
t i 2, Ambrožič i n Zvan. 

Tipična prvenstvena tekma 
se je pričela hitro. Borba za 
vsako ploščico i n streli na 
gol. P rv i se je znašel Repina 
i n prevaril nič kaj zaneslji
vega vratarja Petriča. Vod
stvo Olimpije 1:0 n i zmedlo 
igralcev Kranjske gore. H i 
trost se j e ' š e stopnjevala, 
toda vsi streli na vrata 
.Olimpije so bil i plen odlič
nega Galeta. V enajsti mi
nuti je i z gneče pred vrati 
Kranjske gore branilec Svet
l i n povečal vodstvo Olimpije 
ina 2:0. Kl jub terenski premo-

^ei Kranjske gore je po na
paki obrambe Aljančič v 18. 
minuti povečal rezultat na 
3:0. V zadnjih sekundah prve 
tretjine je Hi t i znižal rezul
tat na 3:1. V drugi tretjini 
igre so Ljubljančani nekoliko 
popustili, zato so jo Kramjsko-
Igorcd odločili v svojo korist 
z 1:2. Pr i rezultatu 4:3 se je 
pričela zadnja tretjjna, k i je 
bila tudi najbolj razburljiva. • 
Z veliko naglico 'so se me
njavale situacije. Po golu 
Aljamčiča so* Kranjsfeogorci 
zaigrali zelo lepo in stisnili 
igralce Olimpije pred njihov 
gol. 

Nekaj zelo lepih strelov na 
vrata Galeta, ki se mi dal 
premagati. Zaradi surove igre 
sta isodnika i zmuči la več 
I^Ubljančanov, toda Kranj-
skogorci te ugodnosti niso 
znali izkoristiti. K o sta bi l i 
obe moštvi zopet kornpl#*nij 

je Domjan dosegel peti gol. 
Takoj za tem je Hi t i znižal 
rezultat na 5:4. Minuto pred 
koncem igre se je tehnično 
vodstvo Kranjske gore odlo
čilo, da namesto vratarja poš
lje na led šestega igralca. To 
je bila edina rešitev, da bi 
osvojili vsaj eno točko. Toda 
namesto izenačenja je igra
lec Olimpije Radin s srede 
igrišča dosegel šesti zadetek 
i n postavil končni rezultat 
6:4. Tako sta dve dragoceni 
točki romali v Ljubljano. 

V torek zvečer je bila na 
drsališču pod Mežakljo prven
stvena tekma zvezne hokej
ske iige. KranjskogOFei so se 
pomerili z novincem v l igi 
Mladostjo iz Zagreba. Sodni
ka Kneževič i z Beograda i n 
Pavletič iz Ljubljane nista 
imela težkega dela v tej t i 
pični prvenstveni tekmi, k i 
si jo je ogledalo blizu 500 
gledalcev. Igralci Kranjske 
gore so imeli vseskozi pre
moč in so igrali dobro taks v 
obrambi kot v napadu. Tudi 
gostje so zaigrali lepo ter po
kazali odprto igro kljub te
mu, da so bile vse njihove ak
cije razbite že na sredini igri
šča. Ce fed domaČi igralci iz
koristili " vse priložnosti, b i 
b i l rezultat lahko še višji. 
Tekma se je končala s 14:0 
(4:0, 5:0, 5:0) v korist Kranj
ske gore. 

Tudi kegljači na ledu so zelo marljivi. Pripravljajo se na evropsko prvenstvo, k i bo v 
začetku prihodnjega leta na Jesenicah 

Trenerja osemkratnega dr
žavnega prvaka v hokeju na 
ledu g. Jiri ja Pleticho smo 
našli na igrišču pod Mežakljo 
s svojimi varovanci. Ker je 
v teku državno prvenstvo v 
hokeju na ledu, smo mu za
stavili nekaj vprašanj: 

Koliko časa ste na Jeseni
cah in kako ste zadovoljni z 
moštvcai Jesenic? 

— Na Jesenicah sem sedaj 
drugo sezono in sem se že 

Ekipo Medveščaka pa sem 
videl igrati le preko televi
zijskega ekrana. Izgleda, da 
je kar v dobri formi. 

A l i ste uvedli kakšno spre
membo pri Jeseničanih in 
kaj si od tega obetate? 

— Izkušnje so pokazale, da 
je moštvo Jesenic za razred 
boljše od ostalih ligaških 
klubov, zato sem tudi opustil 
misel, da bi na državnem pr
venstvu igrali s tremi napa
di'. Igralci se tako ne ©greje
jo dovolj, zato ne morejo po
kazati vsega, kar znajo. Sko
da je, da vsa moštva v l igi 
igrajo zaprto igro (bunker) 
proti Jeseničanom, kar zelo 
kvarno vpliva na igralce Je
senic, gostujoča moštva pa 
se tako nič ne naučijo. M i 
slim, da bi morali zaigrati od
prto, saj bi se pr i Jeseničanih 
lahko marsikaj naučili. Isto
časno pa gledalci na tribuna 
nimajo pravega užitka, ker 

tak sistem igre ni lep in tu
di zadetke je težko doseči. 

Katera moštva bodo nudila 
največji odpor Jeseničanom? 

— Poraza v l igi ne bomo 
doživeti. Najlepšo igro si obe
tam od ljubljanske Olimpije 
i n zagrebškega Medveščaka. 
Najbolj surove pa bodo vse
kakor v Beogradu, saj so zna
ni zadnji incidenti na Taš-
majdanskem igrišču. 

In bodoče naloge? 
— Cim več mednarodnih 

srečanj, najprimernejša" so 
češka moštva, ker ste Jese
ničani osvojili našo šolo. Va
diti moramo podajo ploščice,-
izuriti nekaj novih vratarjev, 
katerih v obeh moštvih manj
ka, državne reprezentante 
obdržati v formi za svetovno 
prvenstvo na JTinskem in i z 
boljšati kvaliteto igranja ho-' 
keja pri vseh moštvih. Poseb-' 
no pozornost bom posvetil 
tudi hokejski šoli, k i bo pr i 
čela z delom. 

Jesenice: O l impija 12:0 

kar vživel v okolico i n ljudi. 
S fanta sem zadovoljen, saj 
so letos zelo dobro kondacij-
sko pripravljeni, razen neka
terih, ki niso poleti trenirali. 
Zato sedaj na ledu vadimo 
samo tehniko igre i n palice. 
S takimi pripravami b i mo
rali pričeti vsi klubi v Jugo
slaviji, da bi kvaliteta hokeja 
napredovala. 

Kaj pa ostali klubi ? 
— Slovanska kluba, to j e 

Olimpija i n Kranjska gora, 
sta tudi solidno pripravljena 
za letošnjo sezono, medtem 
ko pri Beograjčanih opažam, 
da igrajo slabše kakor lani. 

V sredo zvečer sta se sre
čala v okviru Zvezne hokej
ske lige dva stara rivala eki
pa državnega prvaka Jese
nice in Olimpija iz Ljublja
ne. V ekipi Jesenic ni nasto
pi l branilec Trebušak, pri 
Ohmpdji pa najboljši napa
dalec Župančič. Na prvi za
detek je bilo treba čakati kar 
deset minut, ko je Klinar 
prvič premagal Galeta V pr
v i tretjini sta dosegla zade
tek še Mlakar in ponovno K l i 
nar. Druga tretjina je bila za 
Ljubljano usodna. Osem go
lov je pokopalo vse upe 

""Olimpije za čim boljši rezul
tat oziroma. čim manjši po
raz. V zadnji tretjini je K l i 
nar v četoti minuti zadnjič 
premagal Galeta. Kot da so 

Prihodnjič nadaljevanje: 
S V A L B A R D — DE Z EL A 
POLNOČNEGA SONCA 

zadovoljni z rezultatom, Je-" 
seničani ndso pokazali igre 
druge tretjine. Gostje so se 
trudili, da bi dosegli vsaj 
častni zadetek, vendar so bila 
njihova prizadevanja zaman. 
Tekmo sta sodila pred ©krog 
3000 gledalci Kerkoš iz Celja 
in Kafteneker iz Ljubljane. 

GLASILO DELOVNEGA 
KOLEKTIVA ŽELEZAR
NE JESENICE — Ureja 
redakcijski odbor — Glav-
ni in odgovorni urednik 
Remigij Noč — rokopisov 
i n fotografij ne vračamo 
— Naslov: Uredništvo Že-
lezarja, Železarna Jese-
nice. Tel. int. 758 in 394 — 
Tisk CP »Gorenjski tisk« 
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Med štirimi očmi 

Hokej na ledu 

Kranjska gora: 
Mladost 14:0 

ŽELEZAR 

J i f i Pleticha 



Za tobak in pijače 
dvakrat več kot za 
šport in razvedrilo 

Kakšno je obstoječe stanje, 
koliko že imamo primernih 
objektov, kakšne še potrebu
jemo in kje, kdo bo zagotovil 
potrebna finančna sredstva, 
skratka kako najhitreje in 
najučinkoviteje rešiti problem 
nezadostne rekreacije ter raz
vedrila našega delovnega člo
veka v njegovem prostem ča
su? Z vsem tem se že inten
zivno ukvarja posebni odbor, 
k i ga je spomladi imenoval 
Občinski sindikalni svet in 
ga sestavlja kar 6 komisij, v 
katere pa so vključeni pred
vsem strokovnjaki s področja, 
k i ga komisija zasleduje in 
obravnava. 

Poglejmo na kratko s čim 
se ukvarja ta odbor, kaj šo 
že ugotovile posamezne komi
sije kot so: komisija za razi
skave, komisija za kadre, teh
nična komisija, komisija za 
objekte, ekonomska komisija 
ter komisija za propagando 
i n v katero smer naj se v 
perspektivi prvenstveno na
daljujejo prizadevanja za re
šitev vprašanja razvedrila" in 
rekreacije delovnega človeka. 

Naloge komisij so v prvi 
vrsti, da zberejo potrebno 
gradivo za skupni elaborat, 
k i bo nato predložen občinski 
skupščini v obravnavo. Komi
sija za raziskavo zbira sploš
ne demografske podatke ob
čine, podatke v zvezi s pro
stim časom, nesrečami, zdrav
stvenem stanju, podatke o 
vzrokih fluktuacije, o zapra-
šenosti doline itd. Tehnična 
komisija zbira številke od 
organizacij, katere imajo v 

, svojih programih tudi rekre
ativne dejavnosti, o željah in 
potrebah ljudi po oddihu, 
številke o najrazličnejših pri
reditvah itd. Komisija za pro
pagando ugotavlja kolikšna 
so in kako so izkoriščena že 
obstoječa propagandna sred
stva, kje i n kako bi lahko 
najučinkoviteje propagirali 
šport i n rekreacijo itd. Po
dobno so si zastavile delo tu
di ostale komisije. 

Najtrši oreh -a vse komisije 
pa je brez dvoma problem, k i 
povzroča težave tudi 'vsem 
telesnolodturnim in športnim 
organizacijam, to je standard. 
Za primer naj navedem iz
račun, k i ga je napravila eko
nomska komisija in ugoto
vila, da porabi pri naš' štiri
članska družina za razvedrilo 
<v širšem pomenu besede) 
samo 1395 dinarjev mesečno 
oziroma 2,7 odstotka od ce
lotnega mesečnega proraču
na. Ostali pokazatelji govo
rijo, da pri tem nikakor ne 
gre morda za premajhen in
teres, ampak za resnično pre
majhne možnosti . , Ta štiri
članska družina, s povpreč
nim ' mesečnim dohodkom, 
porabi namreč samo za hra
no nekaj več kot 53 odstot
kov svojih dohodkov. Ostalo 
gre za stanovanje, obleko in 
druge nujne izdatke. Pri tem 
pa je zanimivo oziroma za
skrbljujoče, da so stroški za 
tobak in pijače v povprečju 

za dvakrat večji od izdatkov 
za razvedrilo. 

Zanimiva je tudi primerja
va števila bolezenskih dni v 
letu pri človeku, k i se nikoli 
ne ukvarja s športom in pri 
onem, k i mu je aktiven od
dih vsakodnevna potreba. 
Vzorec je vzet v železarni in 
sicer je bilo anketiranih 6769 
zaposlenih, od katerih se j ih 
12C0 bolj ali manj redno ukva
rja s športom. Ugotovitve ka
žejo, da so prvi v prvi polo
vici letošnjega leta bolovali 
povprečno 12 dni, športniki 
pa samo 6, to je kar za polo
vico manj. Ta pokazatelj je 
zelo zgovoren. 

Trd oreh še vedno predstav
lja tudi financiranje te vrste 
dejavnosti s vstrani delovnih 
organizacij. Ekonomska komi
sija danes še dela izračune 
koliko sredstev pravzaprav 
potrebujemo v te namene. 
Vsekakor pa vemo. da dose
danja praksa ni bila prav nič 
zadovoljiva. V občini je nam
reč precej delovnih organiza
cij, k i z razmeroma visokimi 
letnimi dohodki ne odrinejo 
za oddih svojih ljudi niti d i 
narja. Če bi delovni kolektivi 
odvajali od svojih čistih let
nih dohodkov približno le 1 
odstotek za potrebe razvedri
la, potlej bi bilo vprašanje po
trebnih sredstev^verjetno kar 
kmalu zadovoljivo rešeno. 
Urejeno pa je že, da vsebu
jejo vsi statuti delovnih or
ganizacij poseben člen, v ka
terem je govora o skladu za 
rekreacijo. Upajmo, da bo s 
tem odpadla dosedanja prak

sa »varčevanja«. Razmeroma 
velik napredek v tem pogledu 
zagotavlja podatek, da so že-
lezarji v lanskem letu oddvo-

-ji l i za rekreacijo 29 milijonov, 
letos pa že kar 134 milijonov 
dinarjev. Res je, da je šel 
dobršen del teh sredstev pred
vsem za podpiranje vrhun
skega tekmovalnega športa, 
toda tudi ogled dobre-tekme 
predstavlja določeno vrsto 
zabave in oddiha. Vendar se 
moramo pri tem dobro zave
dati, da je sicer prav, da je 
že nekaj let razmeroma do
bro preskrbljeno za kvalitet
no vrsto hokejistov in njiho
ve gledalce ter morda še za 
nekatere druge tekmovalce 
na najvišji ravni, k i delajo 
in živijo pri nas. Nihče nima 
ničesar proti temu. Vendar 
če se skrb za šport v komuni 
pri tem začne pa obenem tudi 
konča, potlej to prav gotovo 
ni v najlepšem redu. 

Iz vsega tega vidimo, da 
imajo ta odbor in posamezne 
komisije res polne roke dela. 
Glanom, predvsem pa pred
sedniku odbora Vik i ju Krev-
selnu gre odkrito priznanje 
za požrtvovalnost in prizade- i 

vanje, da bi končno tudi na 
Jesenicah nudili delovnemu 
človeku več razvedrila in pri
jetnega oddiha, da si bo v 
prihodnje tudi delavec z niz
kimi in . povprečnimi meseč
nimi osebnimi dohodki lahko 
privoščil tisto, kar bi si mo
ral in bo koristilo njemu sa
memu ter ugodno vplivalo 
na njegovo delovno soosob-
nost. Zdravko Anderle 

Na poti iz službe se je težko - ponesrečil in za 
posledicami nesreče umrl naš sodelavec 

ANDREJ PERKON 
mazač na težki progi 

Pokojnega sodelavca, k i je delal v našem pod
jetju 18 let, bomo ohranili v lepem in trajnem 
spominu. Svojcem naše iskreno sožalje. 

Centralni delavski svet, uprava podjetja, 
Tovarniški komite ZKS in Izvršni odbor 
sindikalne organizacije Železarne Jesenice 

Pr i opravljanju službene dolžnosti se je težko 
ponesrečil in "za posledicami nesreče umrl naš so
delavec 

PAVEL MEDIA 
čuvaj na prometnem oddelku na Javorniku 

Pokojnega sodelavca, k i je delal v našem pod
jetju 19 let," bomo ohranili v lepem in trajnem 
spominu. Svojcem naše iskreno sožalje. 

Centralni delavski svet, uprava podjetja, 
Tovarniški komite ZKS i n Izvršni odbor 
sindikalne organizacije železarne Jesenice 

Današnji številki prilagamo anketni list z 
vprašanji o »Železarju«. Z odgovori želimo 
zvedeti vaše mnenje o vsebini in sploh 
»Železarju«. Zavedamo se, da bi bil časopis 
lahko še boljši, zato vas prosimo, da nam z 
dobronamernimi odgovori pomagate pri iz-
boljševanju časopisa. Da ne bi bil vaš trud 
zaman, razpisujemo za vse, ki nam bodo do 
29. decembra poslali izpolnjeni anketni listič, 
naslednje nagrade: 

1. nagrada 
tri nagrade 

2000 din 
po 1000 din 

če kdo v svojem izvodu »Železarja« ni na-
šel anketnega lista, naj ga zahteva pri obrat-
nih personalkah. 

23. novembra je na Je
senicah umrla Micka Haf
ner, upokojenka Železar
ne Jesenice. V naši žele
zarni je bila zaposlena 
30 let, poznali pa smo jo 
kot zelo vestno in požrt
vovalno delavko in eno 
od. najbolj znanih družbe-
no-polifičnih delavk v pr
vih povojnih letih. Za 
svoje požrtvovalno delo 
je dobila naslov večkrat
ne udarnrice. 1. maja leta 
1948 je bila odlikovana z 
Redom dela III. stopnje. 
Po upokojitvi je prene
hala z aktivnim delom v 
družbeno-političnih orga
nizacijah in živela do svo
je smrti v Socialno-zdrav-
stvenem domu »dr. Fran
ceta Berglja,« V imenu 
kolektiva žebljarne se je 
od pokojne poslovil delo
vodja Mirko Dresa. Nek
danjo sodelavko Micko 
Hafnerjevo bomo ohranili 
v trajnem spominu. 

V ponedeljek, 7. decem
bra, se je po končani po
poldanski izmeni pripeti
la nesreča, pri kateri se 
je ponesrečil sodelavec a 
težke proge Andrej Per-
kon. 

Ponesrečenec Andrej 
Perkon je potem, ko je 
zapustil tovarno, pri glav
nem vratarju na Javorni
ku na nedovoljen način 
prešel zaprte zapornice in 
pri tem ni opazil, da mu 
nasproti prihaja vlak, ki 
ga je zadel v desno stran 
telesa. Pri padcu je do
bil težje poškodbe. Naj
prej so ga odnesli na re
šilno postajo, od tam pa 
prepeljali v bolnišnico, 
kjer je naslednji dan ob 
5. uri zjutraj umrl. 

Upamo, da je primer te 
smrtne nesreče hkrati do-

" volj resen opomin sode
lavcem iz naših valjam, 
da bodo v bodoče bolj pre
vidni pri prehodu čez že
lezniško progo, še poseb
no takrat, ko so zapornice 
zaprte. Zaprte železniške 
2a.pomice namreč- dovolj 
jasno opozarjajo, da je 
treba počakati tako dolgo, 
da vlak ne odpelje. Ne
varnost bo zdaj toliko več
ja, ker elektromotorniki 
na železniški postaji od
peljejo z mesta hitreje 
ter vozijo bolj tiho kot 
vlaki s parnimi lokomoti
vami, -or 

O nepričakovani izgubi na
šega dobrega moža in očka 

PAVLA MEDJA 
se iskreno zahvaljujemo ko-1 

lektivu železarne Jesenice in 
njegovim sodelavcem za vso 
pomoč i n tolažbo, k i so nam 
jo nudili v najtežjih trenut
kih. Zahvaljujemo se zdrav
stvenemu osebju jeseniške 
bolnišnice, tovarišema za po
slovilne besede ob njegovem 
grobu in obema godbama. 
Iskrena hvala vsem, k i so 
darovali cvetje in vence in k i 
so ga spremili na njegovi 
zadnji poti. 

žalujoči: žena Anica, 
otroka Darja in Ja
nez. 

Nagradna anketa 

Spet smrtna 
nesreča 
na Javorniku 

Umrla je 
Micka 
Hafnerjeva 


